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3 
I Wednesday, April 14, 1976 

4 

United States Senate, 

6 Select Committee to Study Government 

? Operations with Respect to 

8 Intelligence Activities, 
~-

:"":\ 
9 Washington, D. c. 

...... 10 The Committee met, pursuant to notice, at 2:35 o'clock 

11 p.m., in Room 60B·, Capitol Hill Hotel, Senator Richard s. 
.J 

C"'· ::> I c 
~ 12 Schweiker, presiding. 

c • 
Cl 
a: 
c 13 Present: Zenator Schweiker. (presiding). 
it 

' 
<:: 14 Also Present: James Johnston, Paul Wallach and 

c 15 Michael Madigan, Professional Staff Members. 
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Mr. Johnston. Would you state for the record you full 

name and address? 

Mr. Karamessines. Thomas Karamessines, 6726~Rellnedy 

Lane, Falls Church, Virginia. 

Mr. Johnston. And you have previously testified before 

the Committee, and have been furnished a copy of the rules, 

and are aware of your right to counsel with regard.to the 

Committee, is that correct? 

Mr. Karamessines. Yes. 

Mr. Johnston. Let the record show that Senator 

' Schweiker will be here presently • 

But it is my understanding, Mr. Karamessines, that it 

is agreeable to go ahe~d without the Senator present? 

Mr. Karamessines. Yes. 

Mr. Johnson. Would you state for the record your posi-

17 tion with the Agency in the fall of 1963? 

18 Mr. Karamessines. I was Assistant Deputy Director for 

19 Plz.ns. 

20 Mr. Johnson. And the Director for Plans was Mr. Helms, 

21 is that correct? 

22 Mr. Karamessines. Correct. 

23 Mr. Johnston. And would you describe briefly --

24 Mr. Karamessines. I should correct that. The Deputy 

25 Director for Plans, that is the title, Deputy Director for 
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M.r. correct. Would you state briefly 

your rile as Assistant to Mr. Helms? 

Mr. Karamessines.- It was generally to keep abreast of 

our operational projects, to review the daily cable and ot~er 
(' 

traffic for referral to M.r_. Jlelms, and matters :of particular 

interest. to him, to assist him by looking after managerial 

problems relating to the general administration of the 

pirectorate of Plans, and to act in his place when he was 

away. 

Mr. Johnston. Were there any other Assistant Directors 

12 for Plans? 

13 Mr. Karamessines. In the Deputy Directorate for Plans? 

14 Mr. Johnstcn. That is correct. 

15 Mr. Karamessines. No. 

16 Mr. Johnston. And did Mr. Helms have an Executive 

17 O~ficer? 

18 Mr. Karamessines. Yes, he had one or two. But I don't 

19 recall w~o they were at t~at time. 

20 Mr. Johnston. And would you distinguish your function 

21 from theirs? 

22 Mr. Ka1~ssines. Yes. The Executive Officer would 

have had no command or line responsibility, whereas I did. 

24 Mr. Johnston. Let me go to the period before the 

25 assassination of President Kennedy. 
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Mexico City in,September and early October of 1963, and CIA 

3 surveillance there picked up the fact of his visit to the 

4 Soviet Embassy. 

5 And I want to show you Director Measage.Number 74830 

6 of 10 October 1963. Principally I am interested in the.fact 

7 that on the third page of that you are the authenticating 

8 Officer. And I will give you a chance to perruse the message. 
··!"..., 9 Mr. Raramessines. Actually I am the releasing officer. 
·~ 

I'. 
10 Mr. Johnston. You are the releasing officer? 

ll Mr. Karamessine. That is right. I don't know who some 
... 

<"· ' c .. 12 of the other people here are, because their names are not ., 
0 
g 

c.. " • 
13 listed. The only name that has been left on here is my name 

c 14 as releasing officer, right? 

c 15 Mr. Johnston. Right. Then the originating unit is 
..c 

16 what on that message? ..... 
17 Mr. Raramessine. WH-3, Mexico. 

18 Mr. Johnston. What you your capacity be as reviewing 

19 officer of that message? 

20 Mr. Karamessines. To make sure that it wasn't violating 

21 any particular policies of ours, particularly since it was 

22 dealinJ with a man who at least had been American, and might 

23 still be an American. And we were taking an interest in this 

24 fellow even though he wasn't an American. And normally we 

25 wouldn't do that, unless there was good reason -- as there 
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case, · becau~~ he· had: , Marine,· and 

had defected, officially defected to the Soviet Union, accord-

inq to this messaqe in 1959. 

Mr. Johnston. We are operatinq with a.zerqx copy of the 

5 messaqe. But is that a copy of your siqnature on,the third 

6 paqe? 

7 Mr. Karamessines. Yes. 

a Mr. Johnston. And with that is it fair to establish 

9 that you at least read the messaqe and knew of the activity 

10 on the date you read the message? 

11 Mr~ Karamessines. I read the message. And it concerns 

12 a Marine defector to the Soviet Union who apparently, accord-

13 inq to the incomin.g message to which this was a response, 

14 was trying to get in touch with some so·tiets or Cubans in 

15 Mexico. That would be the extent of my interest in it at the 

16 time. And I would have ascertained that this certainly was 

17 a legitimate interest of the CIA in an American, as an 

18 exception to the general rule. 

19 Mr. Johnston. Do you know of any operational interest 

20 that the CIA had in Oswald? 

21 Mr. Karamessines. No, never at any time to my knowledge. 

22 Mr. Johnston. Were you aware that in the fall of 1963 

23 the CIA took an interest in the Fair Play for Cuba Committee? 

24 Mr. Karamessines. I didn't know that. 

25 Mr. Johnston. Were you later aware of it? 
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2 don't know whether that is true or not. 

Mr. Johnston. But you had no involvement in any 

4 contemplated action or operation? 

5 Mr. Karamessines. No, absolutely not. 

Mr. Johnston. Were you knowledgeable of the CIA. progarm 

7 operations directed ·~gainst Cuba? 

8 

9 

Mr. Karamessines. Generally, in very general terms, yes. 

Mr. Johnston. And those were run by whom at the time 

10 in the fall of 1963? 

11 Mr. Karamessines. They had had the Bay of Pigs the 

12 previous year, right? 

13 Mr. Johnston. No, 1961, April and May of 1961. 

14 Mr. Karamessines. That is right, 1961. I don't know 

15 whether the Cuban activity has been-- my recollection doesn't 

16 permit me to say with assurance that the Cuban activity had 

1 ?. been transferred back, had been· transferred to the WH Division.: 

18 or if it continued to function as a special staff of some 

19 kind, I don't recall. Dut it was one or the other. 

20 Mr. Johnston. Was Mr. Fitzgerald the Head of the Cuban 

21 Division? 

22 Mr. Karamessines. He was at one time, yes, before he 

23 became DP at one time, he was in charge, yes. 

24 Mr. Johnston. And did he have a unit called the ,~pecial 

25 Affairs Staff charged with Cuban operations? 
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2 Mr. Johnston. Who had ~n the fall of 1963 counterintelli 

gence responsibility f;;>r Cuban matters? 

4 Mr. Karamessines. General Cuban-:·111111. tters? 

5 Mr. Johnston. Yes. 

6 Mr. Karamessines. Counterintelligence:~pons~bility, 

? in a case like that, would have been an integral part of the 

8 special Staff, with the assistance and the contribution and 

9 the general. staff supervision of our Counterintell.igence Staff 

10 the senior Counterintelligence Staff. 

11 Mr. Johnston. And that would have been --

12 Mr. Karamessines. Mr. Angleton's Office. 

13 Mr. Johnston. Mr. Angleton's Office. Was the Special 

14 Affairs Counterintelligence separate from the general 

15 Counterintelligence Staff? 

16 Mr. Karamessines. I would have been. How much of it 

17 they had, I don't know. 

18 ~~. Johnston. Who coordinated the Sp~cial Affairs Staff 

19 counterintelligence withe counterintelligence Division? 

20 Mr. Karamessines. They just coordinated directly, I 

21 would imagine. I don't think we'had an additional officer 

22 appointed to the former coordination function. They would ha~e 

23 been required -- normally that would be the SOP -- to 

24 coordinate their actions with the senior Counterintelligence 

25 Staff. 
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2 Counterintelligence Staff of all 

Mr. Karamessines. I don't know that. I was not very 
I 

It was an activity that had' 

been given birth while I was abroad. And it had its disaster 1 

close to the whole Cuba~ activity. 

6 in late 1961. And I was brought back in 1962 as a DDP in 

7· March. And my guess would be that. it was a conscious decision 

8 not to involve me too closely in the remnants of the other~ 

9 activity. 

10 ~~. Johnston. Moving to the assassination of President 

11 Kenney and the day of the assassination, how was the matter 

12 and the problem and .the investigation if any, of the assassiny-

13 tion handled immediately upon receiving word? Was tnere any 

14 task force created to handle the matter? 

15 Mr. Karamessines. I don't recall the creation of any 

16 task force. But I do remember that because the Counterintelli~ 

17 
) 

gence Staff was responsible in any case for conducting our 

18 liaison with the other American intelligence security agencies, 

19 especially the FBI, the Secret .Service, that the Counterin-

20 telligence Staff was designated, to my best recollection now, 

21 as the focal point for the receipt of requests for information 

22 from these other agencies, and for responding to those 

requests for information. And as a result of that, as far as 

24 I can now recall, all communications going out to Secret 

25 Service or FBI in response to requests for information were 
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prepared by the 

2 directly by that Staff, or if the content warr~nted, they were 

brought up the line for review and signature by Mr. Helms or 

4 myself in his absence. 

5 Mr. Johnston. And again, just 80 that we are clear, when. 

you refer to Coun'terintelligence Staff you are~: fir;~rJ .. ng to I 6 

7 Mr. Angleton's operation? 

8 Mr. Karamessines. Yes,· I am. 

9 Mr. Johnston. Wh~t about the Cuban Counterintelligence 

10 Staff, how were they staffed in the investigation? 

ll Mr. Karamessines. You mean SAS? 

12 Mr. Johnston. Yes. 

13 Mr. Karamessine. t'7hich we mentioned earlier? 

14 Mr. Johnston. Yes. 

15 Mr. Karamessines. I don't know if they were still in 

Hi being at that time. But if they were I don't know the 

17 answer to YQUr question, but my assumption would be that 

18 anything they had to contribute would have been funneled into 

19 the Counterintelligence Staff. 

20 Mr. Johnston. Did you ever specifically -- do you 

21 recall asking them to make a contribution yourself? 

22 Mr. Karamessines. I? 

2
., 
._ Mr. Johnston. Yes. 

Mr. Karamessines. No, I do not. 
\ 

25 Mr. Johnston. Do you recall any correspondence or any 
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information? 

2 Mr. Karamessinea. No, I do not. There may have been, 

3 there may have been instructions from Mr. Helms, for example, 

4 to Mr. Fitzgerald. But I don't recall se~ing any such 

5 instructions. 

6 Mr. Johnston. Did you ever participate in meetings or 

7 see correspondence in which Mr. Helms directed Mr. Angleton 

8 to perform those functions for the Counterintelligence Staff? 
I"':: 

9 Mr. Karamessines. No. But Mr. Angleton certainly was 
""':':" 

....... 10 performing them, and he wouldn't have stepped in to take over 

11 the activity if Mr •. Helms hadn't made it ;lain that that was 
J 

C!' ~ .. 
~ 12 the way he wanted it handled. .., 
Q 
~ 

c c 
ill 

13 Mr. Johnston. Who was Mr. J. c. King in this era? 

<:: 14 Mr. Karamessines. He was at this time, I believe, the 

c 15 Chief.of the Western He~~sphere Division • 
...c 

16 Mr. Johnston. For the Deputy Directorate for Plans? 
...... 

17 Mr. Karamessines. Right. 

18 Mr. Johnston. And to the best of your re~ollection, who 

19 was Jack Whitney? 

20 Mr. Karamessines. Well, I know Jack l'lhitten as an Office': 

21 of the DDP. But what capacity he was serving in at that 

I 
22 particular' point, I don't remember. 

23 Hr. Johnston. Was he at that time involved with SAS? ) 

24 Mr. Karamessines. I don.'t know. 

25 Mr. Johnston. Was Mr. King? 
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2 been generally aware 

3 place within his geographical area, as a Special Staff. 

4 Mr. Johnston. Did he have operational control of SAS? 
·.! 

J . 5 

. ;.1 6 

Mr. Karamessines •. I don't believe so. 
. . . . . ' ; ' ' : ~· ; . 

Mr. Johnston. And operationai control;·c;f.sl\s :was 
~ 

i. 7 Mr. Karamessines. It would have been in the nads of the 
! 

8 Director of SAS, Mr. Fitzgerald, who would have been 

""-"' .g 
·oo:- responsible to Mr. Helms. 

...... 10 Mr. Johnston. Directly to Mr. Helms? 

11 Mr. Karamessines. Yes. 
j 

C'· :I 

• !2 .. Mr. Johnston.· Did Mr. Fitzgerald respond through you to 
C:::· • 

II 
II 13 c. .. • 

Mr. Helms? 

c:. 14 Mr. Karamessine·s. Not to these matters. 

c: 
15 Mr. Johnston. We have touched before --

..0 

...... 16 Mr. Wallach. Is there a reason why he didn't respond 

17 on those matters? 

18 Mr. Kararnessine.s. I had explained before you came in, 

19 , I think, that I came back here in March of 1962, after the 

20 collapse of the Cuban thing, and the changes that had taken 

21 place, and the place was in a bit of a turmoil. And my 

22 instructions were to look after the day to day business. 

23 Mr. Johnston. Off the record a minute. 

24 (Off the record discussion.) 

25 Mr. Johnston. Back on the record. 
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view of been taking place in the Agency, 

and specifically in the DDP, that we neeied more than ever to 

get back to nortriiiRl operating, in othm: words, to bring people 

down off the chandJliers •. We had a change of guard, Mr. Bissell 

had been removed, and Mr. Dulles had been removed, ·and Mr. 

Helms had been brought in as Deputy Director for Plans. And 

the idea thece was that we were going to get back to basic, 

classic intelligence and counterintelligence operations, and I 
we were going to be done with some of these high flown ventures 

11 that just get us into trouble, some of these ridiculous things 

12 that had beer. happening prior to that time. 

13 When I came•'.back. my charge from Helms was, look, you 

14 see the general running of the DDP, the day to day, normal 

15 functioning. We have got Fitzgerald -- I think it was 

16 Fitzgerald -- and he will be worrying about Cuban .things • 

17 He was a senior officer, don't forget. When Mr. Helms 

18 went up to the Deputy Director of the Agency, Mr. Fitzgerald 

19 was selected to be the DDP, not I, even though I had been the 

20 Deputy to Mr. Helms. 

21 Senator Schweiker. (Now presiding) 

22 When was that that that happened? 

23 Mr. Karamessines. 1965. 

24 So that my job was to get matters back to the kind of 

25 procedures, controls and phase by phase, and step by step 
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which. had .:''' 
.. I .. . :, 

functioned, I.--thought;-very well all through the fifties, whe:·, 

I was serving for the most part back in Headquarters most of 

the time at all. 

In 1959 when Mr. Bissell took over he changed a lot-of 

things. And controls became very loosey goosey. And I think 

the Agency and the Clandestine Service suffered quite a bit 

from that short but for me devastating interval in the history 

of it. ( 

But what Helms tried ~o do was get this thing back on 

track. And I was supposed to help him do this. That is why 

he brought me back, when my_ tour of duty was nearly up. 

Senator Schweiker. You were excluded from the chain of 

· command? 

Mr. Karamessines. It was simply made clear that this 

was a
1
Special Staff whose only job would be this, and I 

didn't have to be all that concerned about it. That didn't 

mean that I couldn't know what was happening there if I wanted 

to know. But I had my hands absolutely full with things thc1._l 

I had to deal with myself. And here 'was a very senior fello·, 

with a staff of his own dealing with just this special thing. 

which was--an outgrowth and a result, or whatever you want to 

call it, of the Cuban operations, which I knew nothing about. 

Senator Schweiker. And 'how did the White House 

coordination or liaison go with that Special Affairs Section? 
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2 Not through me. 

Senator Schweiker. I understand that. 

4 Mr. Karamessines. It would be through Fitzgerald anci 

5 Helms. 

6 Senator Schweiker. Who would have handled that~: in the 

? White . .uouse? 

8 Mr. Karamessines. I don't know... I have heard Bobby 

9 Ke~nedy. But I wasn't there. 

10 Mr. Johnston. Let me continue with the Special Affa 

11 Staff. Did they also have responsibility for the Cuban c::.:: 

12 groups and the operations of Cuban exiles? 

13 N.r. Karamessines. Yea, they did, that was all part ,, · 

14 their ball of wax. 

15 :,.Senator Schweiker. Like Alpha 66, would that have bee~·, 

16 under them? 

17 Mr. Karamessines. Anything relating to operations 

18 di;-ectly or indh:ectly suppored by the CIA against the Cast :T 

19 Government, landing agents, small boat infiltrations, 

20 screening fellows down in Hiami, working with the Immigroc.; 

21 and Nationalization, FBI, very closely. All of this was SA 

22 with the help of the Counterintelligence Staff as required. 

23 Mr. Wallach. On the other side of the coin, what abouc 

the question of Cuba's operations vis-a-vis the US? Was that 

25 also out of SAS? 
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.... --~-<~ .. ~~~~;.~l \\/~_:r~ ::\': .... ·· · ::~.~~-~-· :. --~~~-: .. ; 
Mr. Wallach.·;. ·Who in the Counterintelliqencie Staff? 

._:-._.~'-JJ!~~\~',.•'~~·:~~f>(.~'!.:_;l;,l;..~~~!:::~~~:"t~·:~l',::~·:~:<.·:~ :.- ,. :.·· .· .. :.:- ~· 
Mr. Kararnessine!!l •. ;. I.'don't)tnow,.I can't put mY finger 

.. . .· .. : (~··:···~-r.f:·;·:,; .. ~;Y<~~[~~-~,~i~:~i~;-~<·~{·i;:·.;~,t·i:.:·_:·.· · • >._::-..:·.··.j ·:.:}\:'~. :.~-/:: . ."-. '·: 

. on it.;_. But s.M)iad'~.:ai"qo&~::~p8:i'1:''of ·t·hat, .. bedauius:~s.As}:.don • t 
• - • • l • - ~ .··:·. • :. -~ ·: ~~: .. \~- :\:;;~~j·~~t~}.~~r~~Ntf~~~~~ · ·· -·~~i /·:~<~ .. -;;~ .. /~-j~ ·*~-:..1~:. ~-:~ ·.:~:}; -~-~-~;·--~ -~;; ~;~·~·f.:·:~:~~1f: !.: .... ; · 
· forqet~: had to .protect'1ite!'e . qiinst ttie·'·actidtf:'o'f the oGr, 

• I~ · .. ~ .... ;~:~;.}~.~.:~:~:t:i~~~\~l~~:S:~~~;;j:~~<~~/E; ..... . !· ~:,..~_,;,,.~··.··:: i·~ ,z ~:·:· -:· .. ~-~ ...... _.\:~:-~:/:·.·~£/~;~~~~:~::~--.' 
the.Cuban Intelliqence Service.· And we knew that the.DGI 

.. ' : J . --:.~..::-:-~-/.;,:·.l:r~<.>?.t.~~~\.7;·.~.::1. .. .': :·:~; .- : . . . · .. ' · .. ::· ... -·.:..: ·. ___ /:;~~' ···' 
wu very active,: particulllrlyin·canada~ in senciinq.fellows 

... :.; . . . 
' down into the States·as .gents through Canada. And ever so 

' ' ' . ·: :~ : ~:.~- ~ 

·often SAS, throuqh·its.activities in Miami would.pfck up 

reflections· of .DGI activities· and· report these of course 1:1 ~c 

Counterintelligence ·and the ·FBI. 

Mr. Johnston. Let's qo back to the investiqation of ~:"' 

assassination. Do you recall the incident with Sylvia Dura, 

who was the Mexican employed by the Cuban Embassy in Mexico 

City? 

Mr. Karamessines. From the Cuban Co~sulate? 

Mr. Johnston. The Cuban Consolate, that is correct. 

Do you recall that you received information that SyLi 

Dura was goinq to be arrested by Mexican authorities? 

Mr. Karamessines. Yes, I have a recollection of tha~. 

I don't recall the circumstances, but that rings a bell, i" 

that is what yo .. u. mean. And she was going to be arrested u:~c' 

questioned, is that right? 

Mr. Johnston. That is correct. 
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2 correctly, is that right? 

3 Hr. Johnston. Thilt is less clear, as to your account. 

4 Mr. Karamessines. I see. 

5 Mr. Johnston. My question is, first of all, were you 

6 ever told or do you know whether Sylvia Dura was a contact for 

7 the Agency? 

8 Mr. Karamessines. No, and I don't believe she was ever 

9 -- I have no knowledge and do not believe she was ever a con-

10 tact for the Agency, for the CIA . 
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Senator Schweiker. Let's ask the same question of 

Alvarado . 

Mr. Karamessines. He was that nut that you mentioned 

earlier that came in,and gave them a tall story which turned 

out to be false. 

Senator Schweiker. Was he ever an informer or source of 

information? 

Mr. Karamessines. The answer is no as far .as anything 

I nvor hoard !rom anybody, 
\ 

Mr. Johnston. Do you recall ordering Mr. Whitten to c~ll 

off the arrest of Sylvia Dura, proposcrt arrest o~ Sylvia 

Dura? 

Mr. Karamessines. Do I recall ordering Mr. Whitney to 

call it off? 

Mr. Johnston. Yes. 
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Mr. Karamessines. No, I don't recall that. Are you 

sure I ordered him to call off the arrest? Maybe somebody 

·else did. I don't recall any such thing. I don't recall 
r 

anybody ordering it. 

Mr. Johnston. Let me show you, then, a cable which 

apparently was sent out after -- by way of background, prior 

to this cable going out, Mexico City had cabled and said, 

Mexican police· have·:already arrested Dura, so we can't call 

off her arrest. 

Mr. Karamessines. I see. 

Hr. Johnston. And then this cable followed, Director 

84916 of 20 November 1963 . 

I 
Mr. Kara~essines. Yes. 

Mr. Johnston. W~n originated that cable? 

Mr. Karamessines. The origin of this cable it looks 

like it came from the Mexican Branch of the WH Division. I 

notice that the CI Staff is on distribution. 

Senator Schweiker. Who was !lead of the Mexican nranch? 

Mr. Karamessines. I don't recall at this point. 
_) 

Senator Schweiker. Wasn't David Phillips working down 

there at the time? 

Mr. Karamessines. I don't recall. You can get that,-­
r"' 

I am sure, very easily from the Agency. I certainly can't 

recall who was in charge of the Nexican Branch at that time. 

Senator Schweiker. On the structure of operations the 
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way that you were structured then, would the 'Head of the 

Mexico City Branch have reported to whom under your procedures? 
i 

Mr. Karamessines. To the Director of the Western 

Hemisphere Division, tha Chief of the Western Hemisphere 

Division, who as J. c. King. 

Mr. Johnston. And he would have reported to whom? 

Mr. Karamessines. And he would have reported to Mr. 

8 Helms, or in his ab,ence, to me: 

9 Mr. Johnston. In other words, it would go to Mr. Helms 

10 unless you were acting in this capacity? 

Mr. Karamessines. 'l'hat is right~ he was the DDP at that 
\ 

timl.'l, 

13 1-!r. Johnston. Now, if operations were go~ng on out of 

14 Mexico City against Castro, would they have fallen under the 

lb Special Affairs Section, or would they have gone up the chain 

of command we have just described, or would it depend? 

17 Mr. Karamessines. It could have happened either way. 

1i\ In other words, they could have been handled by the Specinl 

Ll Affairs Section in close coordination with the \·Ill Division, 

2C because it happened to be not in the States here but over in 

21 the WI! Division. 

Mr. Johnston . In Director 84916 ~hich you just locke~ 

. ,.. at, it is a flash message which is of the highes priority, 

is that correct? 

25 Mr. Karamessines. Yes, in terms of the emergency of the 
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1 messages getting there, correct. 

2 
Mr. Johnston. And it says, arrest of Sylvia Dura is an 

3 extremely serious matter which could prejudice using the 

code word which I think means United States? 

5 Mr. Karamessines. That is right. 

6 Mr. Johnston. freedom of action on entire question 
I 

7 of -- another code word which means Cuban 

8 Mr. Karamessines. Right. 

9 Mr. Johnston. responsibility. Why was the arrest of 

10 Sylvia Dura such an extremely serious matter that it could 

1: prejudice the US freedom of action on the question of Cuban 

- •c '' r~sponsibi li ty? 

, -; ... ~· Mr. Karamessines. The only thing I can surmise here --

1~ and this is now out of context, and 15 years later, or whenever 

~·- it is -- that while she was still there, and we had the lines 

:!.6 on the phone, and sl.e was in here job -- and maybe we had 

11 informants, I don't know, I don't recall --the idea was there, 

]2 maybe we would learn some more about Cuban responsibility, 

~j possible Cuban responsibility, since this guy had been talkins 

2 to the Consulate. 

Mr. Johnston. Did you discuss this matter with Mr. 

22 Helms? 

Mr. Karamessines. I haven't the faintest recollection. 

2.; I couldn't possibly answer a question like that. 

r. ,: 
"-• Mr. Johnston. Did you discuss it with Mr. Whitten or 
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Mr. King? 

Mr. Karamessines. I couldn't possibly answer a question 

like that. That would have been one of hundreds of cables I 

would have seen that one day, any given day. 

Mr. Johnston. Let me just put to you, though, my review 

has not necessarily been comprehensive, but this appears to be 
J 

the only flash message sent out in the course of these events ! 

9 Mr. Karamessines. I would be surprised if you didn't 

10 find others, number one. And number two, even though it is 

11 a flash message, and I read it, I couldn't possibly recall with 

12 whom I might have discussed it at the time, who brought it to 

13 !l'e for sign·ature, and whether it was sent, just sent in, or 

14 handed to me by my secretary, I don't recall the circumstances .. 

15 But it is a very natural and very proper and quite under-

16 standable operational message, given the great interest that 

] 'i we had in what this woman m'ight be able to tip us off to if 

]~ we could continue listening secretly to here conversations 

2·. 

2 ' 1 

2:2 

with others. She might call Aunt Tillie living in.Guadalajara 

and say, Aunt Tillie, I am going to take it on the lam here, 

because I think we have been caought trying to skp the bill, 

or whatever. 

Now, here are the Mexicans going to arrest her. And tl1is 

kind of cut the ground out from under our feet at that point. 

25 And what the message is saying in effect is, let''s try to keep 
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thi's as quiet as possible and see what we can salvage from it. 

We are also hopeful that we could get to talk to her or 

interrogate her or question her ourselves, or arrange for the 

FBI or Secret•Service to do it. 

Mr. Johnston. And they also put to you that this 
I 

message indicates the existence of a question at CIA of Cuban 

responsibility? 

~tr. Karamessines. There was a question at that point 

after the President was killed of anybody's responsibilities, 

starting with the Russians, because Oswald had been a defector 

to the Russians, and the~ going right a~ay to the Cuban, 

because_ they ·were palsy walsy and even in touch with the Cuba:• 

Consulat~ in Mexico. 

These were natural susp!cions at the time and we woulJ 

have been derelict not to have had them. What we didn't have 

was the kind of evidence that would have proved one or the 

other. 

-Hr. Johnston. lmd to explore the question of Cuban 

responsibility, who should have been directed to investigatP 

that? 

Mr. Karamessines. It was under investigation constantl¥. 

That is what was being done. This mess.:Jge/·is an indicatior: 

of that. Wll was doing it, and CI Staff was interested in 

pursuing it. 

Mr. Johnston. But didn't it occur to you that SAS 
J 
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8 Mr. Karamessines. 

9 Mr. Johnston. And you do know the Western Hemisphere 

10 Division was involved? 

11 Mr. Kararnessines. Right. 

12 Mr. Johnston. But you only assume htat SAS was involved 

13 Mr. Karamessines. That is right. SAS's business was 

14 an offensive role, responsibility, to s'end agents -- their 

15 counterintelligence intelligenc~ was a very limited thing 

16 design~d to protect their own activities against penetration, 

17 whereas this had much wider scope. This was talking:about 

18 some fellow who had been a Marine, and had deserted and gone 

19 to the Soviet Union, all of these things. And then when he 

20 shows up in Mexico he is not within SAS's perameter, he is 

21 within WH's perameter. 

22 Mr. Johnston. Did you ever ask Mr. Helms whether SAS 

2j had gotten involved in the investigation? 

24 Hr. Karamessines. I don't recall asking such a question. 

25 Mr. Johnston. Off the record a second. 
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. Mr. Johnston.· Let.~e,sho.,.<yciu two more messages. One 1 

is D~rector 8 4 8 5 ~ , 2J N~~~~;F i ~; 3. ~.d : th~ ot~er one i • I 
· pire~ct~r ·.84 837·,··.?7'·.~~v~;~,r·; · .. :~d ... yo·~·, a,re th·~·.·r~teas.ing ·off icel 

for the ·Chief 'of· the W~stern Hemisphere Division on both of 1 

7 them. 

8 Mr. Karamessines. He probably wasn't availabl'e at·the 

9 time and they brought_it into me. Yes. 

10 Mr. Johnston. And is it a fair statement·. that those two 

11 messages together ask Mexico City Station for all information 

12 on Alferiev or Kostikov 

13 Mr. Karamessines. One is .1\lferiev, as I read it here, 

14 and the other one asks information on one Kostikov, both of 

15 whom apparently were either identified or suspected Russian 

Hi intelligence officers. 

17 Mr. Johnston. Now, when you sent these two messages ot:t, 

18 when you signed on as relea·sing officer, would you have expecteC.: 

19 to receive back everything Mexico City Station had on those 

20 two? 

21 Mr. Karamessines. Not I, the Division would that sent 

22 the message. 

23 Mr. Jph~ston. But that was what was being called for 

24 by the two mesages? 

25 Mr. Karamessines. Well, whatever the messages ask for, 
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date~ and so 

Mr. Johnston ... ' ·The message on Kostikov says:,-::'::!'u~~eri.tly 
• • ' ' •• '• :":.: ~. ~ ; > <-I ; • ; ' 

require .the following information about· Kostikov,;·.th~:(ri~~~s 
~ ~ .. ,~ •. !"• . . ' 

·~ ,· ,'. ' 

and background, his contact:s not' alr~ady . 
··'· 

Headquarters." 
. . 

And .the message. on Alferiev. said: ·~·~,Request repOrted in 

coverage Alferiev as with Kostikov." Now, is it.correct· that 
i 

Mexico City should have interpreted this to give -you ·everyth.i..ng'l! 

they had not already reported on these two individuals? 

Mr. Karamessines. Not already reported, yes. 

Mr. Johnston. As an experienced Intelligence Officer and\ 

as Assi!J·:..:ant DDP, '!'/hat \Oould you have expected the Counter-

intelligence Staff to do with those contacts, with the reports 

coming back from Mexico City? 

Mr. Karamessines. With the information? 

Mr. Johnston. Yes. 

Mr. Karamessines. · It depends on what the information 

said. 

Mr. Johnston. The message re~orting bac~ on this gave 

all contacts, known contacts that these individuals had in 

Mexico City. And what is the next step in your process? 

Mr. Karamessines. You check these names out to see 

whether your files give any evidence of suspicios activity. 

And if they don 1 t, if they simply don 1 t indicate any suspicious 

I 

i 
! 
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suspicious .activity, then you would follow. from there,·· and you 

would pass this in.fc:>rmation on to other interested parties 

within the· Agency· or within~.~. the Government, and Y<:?U would 
• . f, • ··.:. . . . 

carry on from·there an~ i~vestigate.iurt~~~~ 
,.; •. 1':': •. : .,. 

' ~ ~ 

Mr. Johnston~ :_:That is, .the ·point :i: am "getting to. If 

7 it,.reports,.back that: Alferiev. has contacts with a named 
' . . 

8 individual, .is. it routine.standard .operating procedure to 

9 check the CI file on that. named. individual? 

10 

11 

12 to check. And that happens quite frequently. 

13 Mr. Johnston. And d6 you know anything about the 

14 responses on these t~o meassages? 

15 

16 

17 

18 warned about the arrest of Sylvia Dura in terms of damaging 

19 our tap, the telephone sur~eillance --

20 Mr. Karamessines. I didn't suggest, sir, that we might 

21 be damaging our tap. What I was suggesting was that by 

22 arresting her they were taking her out of her office, her. 

23 living quarters, and putting her under arrest. And. this would 

24 reduce and eliminate indeed our chances of hearing her further . 

25 Mr. Johnston. I understand that. \·lhat I don't reconcile 
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arrest of serious matter which 

3 could prejudice all freedom of action on. the entire question 

4 of Cuban responsibility." "~~doesn't say. specifically the 

'6 

5 thing that I would shart~:.~lth .. you as the;:loglcal<thiT!g to be 
. _.. .· ,. ·:::,~:> . ... . . .. ' ~-.~·-· '( . . ' . .:.... . ; (: 

concerned about, it' seems.· more. concern~d. about ·'whe'ther ... we have 
. ',/. . 

7 to come to some conclusion. we may not want to come to relating 

8 to Cuban responsibility. And I am puzzled by that for two 

9 reasons. Number. one,. ·it· doesn't express the things. that. you 

tO would logically say, which is what youmid, and number two, 

11 why are we more worried about our freedom of action as opposed 

12 to finding out what happened? 

13 Mr. Karamessines. I can answer that very quickly, I 

14 believe. I see what you are driving at now. I can easily see 

15 a situation in which we wouldn't want the Hixican Government 

16 or any other government to know what Sylvia Dura may have to 

17 say about Oswald or the President's assassination, assuming 

18 she had anything to do, we wouldn't want anybody else to know 

19 

20 

21 

22 

,..,., 
"'"" 

until we had had a chance to focus on i~ ourselves antl JeciJe 

what our Government, what position our Government was going 

to take about it. 

Let me put the case this way, if I may. Let us assume 

that Sylvia Dura is hauled in by the Mexicans, and she says, 

24 ·fellows, it is very simple. I know, because she was hired 

25 because this Mexican, ex-Harine, was actually hired by the 
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I have got the scoop of the century. And ·.he· calls~his<newspape 

•· guys in, and he says, '.this: is· the inform~tio~ / i~].{~:·s'/;this 
'· .. ; ·:~~{-·:\~·._=~.:·:.~..... . ~;>·.···:~··_.'_'·:·.: ,_.:::'·' 

is what the .witness' has, said.,. And.' the. ~-ext•·'.rtior~ing·.· th~ .world 

.5 

. • 7 .. -.~- . '.' ·.·:-· . 

7 is reading: Soviets and Cubans planned assa.'ssinntion of 

8 President Kennedy. 

9 Now, you are sitting downtown in the White House,or in 

10 the State Department, and you are wondering, where do we go 

11 next, declar war on the Soviets and the Cubans? Where do we 

12 ·go? You would prefer to be in· a situation where, if this 

13 woman had bad a-- and. I use the term.l'lad had, because to my 

14 recollection she didn't have much light to throw on.it, or any 

15 light really -- if she had that kind of dynamite information 

16 we would have been in a much better· position, ou~ Government, 

17 Dr President, and the State Department would have been in a 

18 much better position had we had a chance to focus on whatever 

19 information she had to give us. Now, here she would be giving 

20 it first to somebody else, assuming she had it, which she did 

21 not. 

22 Mr. Johnston •. Did conversations like that actually take 

23 place. at CIA on November 22nd and 23rd? 

24 Mr. Karamessines. There were all kinds of conversations 

25 about this thing taking place, certainly. 



3 
Mr. Karamessines. All I can tell you is that they must 

4 
have~ but if you were to ask me -to 

-· 
-can-'t-:do th.B.t. --

recall apspecifi~one, I 
. . . ; :'· ~- . _',,: . . 

5 

-:~G~ ·:--
Mr. Johnston·. f; am 'not asking .you .'to·recal·l.·a'· ~p~cific 

• .. .. ,· .. _; 

6 
. . ' ' ·. · .... 

7 one, but whether you participated in conversa:tio~s --~·t.CIA with 

8 other officials of the' Agency to the effect that yo_u __ have just 

9 talked about, that if the.word gets out that there is Cuban 

10 or Soviet involvement in this, we need to know that first 

11 indpendently, we want to know it first independently, it would 

12 give our Government that much head start in deciding what the 

heck it wanted to do about it. 

14 Were there any conversations and again in a general 

15 sense -- that looked at US courses of action in the ev~~t 

16 Cuban responsibility was established? 

17 Mr. Karamess1nes. I recall no such conversations. 

18 Mr. Johnston. In the event that Soviet responsibility -.., 
0 
0 
0 
N 19 Mr. Karamessines. I recall no such conversations, and 
u 
ci 
c 
c 

20 I was not a party to them, to the best of my recollection. 
... 
' 5 
~ 

21 Mr. Johnston. But there was great concern that your 

w 
.,; 22 investigation might turn up foreign involvement? . . 
;;; 23 Mr. Karamessines. There was no great concern that it 

- ,;: 
0 .. 24 ~ight turn up. We weren't a~raid of it. If it came. it would 

25 come. What we were hoping to do, though,. as a service to the 
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it exclusively, so that our Government could focus on what 

if any action it _felt it would wish to take in the situation. 

As it turned ~ut;· :w'e'neverhad that kind of ·information. so 
' ~ ".-.,. '·.: 

·' ii 

it was a moot questibn. ·-.. 

Mr. Johnston·~·· Let.-me·ask you two·specific ·areas•·, And 

8 my question will be.whether. they came to.your attention. Were 

9 you aware that the CIA.received information that on the 

10 afternoon of the assassination an unidentified pass7nger la 

11 at the airport in Mexico City on a two engine aircraft, 

12 a Cuban aircraft bound for Havana, bypassed customs and 

13 the cockpit of the Cuban aircraft that afternoon? 

14 Mr. Karamessines. Nas I aware of that? 

15 Mr. Johnston. Yes. 

16 Mr. Karamessines. No, at least I have no recollection 

17 of it. Somebody might have mentioned it at the time in 

18 passing. What was the significance of it? 

19 Mr. Johnston. I just wondered whether you would 

20 attribute any significance to it. 

21 Mr. Karamessines. No, none at all. The DGI had quite 

22 a lot of freedom of movement, freedom of action in Hexico in 

23 those days. 

24 ' Senator Schweil<:er. When was this,, the day of the 

25 assassination? 
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the day.· of the assassf;,ation? 

Mr.; Karamessines.;· ·N(), not particularly. / 

Senator Schw~·~k~t.~/You·: don 1 t think· th~t .ther~' 'so~e 
spec~al ~rders that\:,:~~~~ .out to DGI as tO/~h~ie··.they. wefe and 

•, ,. ' . ' .· 

what they were doing on the day of the Preside~t's assassina-

tion? 

Mr. Karamessines. First of all, I never heard of. this 

report. Let's start to that. And secondly, I didn't under-

stand you to say that it was a DGI officer that got on the 

airplane, you said somebody got on the airplane and sat next 

to the Cuban pilot and took off, without going through 

customs. 

Mr. Johnston. I am sorry, I did not tell you that they 

held up the Cuban aircraft. 

Mr. Karamessines. You see the difference now? You know 

the story. lie gives me a couple of tidbits and then you get 

excited because I am not excited, see? 

Senate~ Schweiker. The Cuban aircraft was held up for 

1700 hours to 2200 hours awaiting this passenger. That was 

the information the CIA received. And the passenger arrived 

on a twi~ ~ngine aircra~t, bypassed customes, and went into thel 

Cuban airlines craft and rode in the cockpit. So he was 

basically unidentified arriving under thbse circumstances. 

I. 
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·, Mr.'' Johns to~·: ... wa·~e·' .. y~u., amiib~'. 1 ~i\~·h.:~~e :-~rav~:v:.o'! a 

man n'~ed · Gilber:; 'i.:;~!f•~~i, ~rosSed' th8 . ;,;;~~~;: >,• ~*')~Ji:ico 
· .• ~m.;~~m; • .. :~ ~~r~~~i' :,,.,:: •. :~~·c;·Jt;·;;{?f\·:5:ii!;:·l1:t .. ,,. f:: 

Mi. Karame·ssines ~~:·,: Nci; :.that .name. dciesn "t: :ring': a '·bell. 
. ·.;~- ... ~·;"·::-,:.-... ··~·:·;:: ... ,... . ... ·~·. \ .· . .. _.:'·: ;,, '". 

7 Mr. Johns~?-"~ ,:._:And went .to Mexico City', and. on. November 

8 27th went to Hav~na as the ~nly p~ssenger on a Cuban airline 

9 flight to Havana. 

10 Mr. Karamessines/ No, that name doesn't ringc.·a bell 

l1 with me • 

12 Mr. Johnston. And that never came to your attention? 

13 Mr. Karamessines. I don't recall that. That doesn't 

14 mean it never came to my attention. But what I am talling 

15 you is that I don't remember having been apprized of that 

16 particular bit of information. It may well have been brought 

17 to my attention. And we.might have done a lot about it at the 

18 time, and we might have reached conclusions'on it. ;I just 

19 don't remember. 

2J Mr. Johnston. If that was handled by SAS would you have 

21 been involved in it, the Lopez matter especially? 

22 Mr. Karamessines. Well, I might have been, if Hr. Helms 

23 didn't happen to be there and they needed to report it to 

24 somebody, yes, Itmight have been. But I don't recall being 

25 involved in it. 
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Mr. Karamessines. 

Mr. Johnston. And as Mr·. Helms '. Assistant you had not . . \ ~. 
• r ~ 

. bee informed? ·,_.· ··•·. :· 

j' ., 

., ; ... ~ 

... Mr. Karamesslnes 

Mr. Johnston. Have you read the Senate·Select Committee 

report on Assassinations? 

Mr. Karamessines. No, I have not. 

Mr. Johnston. According to the information the-Senate 

received, in August of 1963 Mr. Helms told Mr. McCone about 

certain CIA'plots against Castro. Were you at that meeting? 

Mr. Karamessines. No-, I was not. 

Mr. Johnston. Do you know of that briefing or that 

report to Mr. McCone? 

Mr~ Karamessines. 
I 

No sir, I did not. 

Mr. Johnston. When did you first learn that the CIA 

had plots to assassinate Fidel Castro? 

Nr. Karamessines. · You will find this surprising, but 

it is true. At about the time that a fellow named Dill Harvey 

retired and we.nt out to work as a lawyer in the Hidwest, or 

shortly thereafter, he gave an interview which was published 

in one of the columns. And he then mentioned the names of 

Roselli and some other guy. 

Senator Schweiker. Giancana? 

TOP SECRET 
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·::· .. · story. .\·. ·. 

Now, .. whe~ I., J~f.,:~1~ij;J '~t~f;Z~ f~»i;} t'£i:; ,_; ~f~~~;; about 

it, what are you talking· about:.;;::~~ Jlnd :a:., coupl 
. . ' -~.)-"~\'_;·: .. ··>.::· >\···::,·:;·:.'i'<··~~· .:./, ~~· .. · .. ~::::·.~·:;<p::~::::.':}(~·.-·.: .. ~·-~~~- \' ., . j ~ ,,. 

around there who were _knowledgeable and· had ·Hved"·through this 
• • .:: •• • ' ' .. 1 ••• • • 

period -- and I was .. :~hen not' in·~t~~-Stat·e;~ ·I 'wa's··ov'eia·e~s --
. . ., ,·'.. . 

6 

7 

8 

9 told me that they had tried to do . something -:-:- at the. Wh~ te 

10 House request, incidentally 
;·,•: 

they had'tried to do something, 

11 but it hadn't worked, and that was it. 

12 Senator Sch.,•eiker. Had you heard any talk about what 

13 role Bobby Kennedy did or didn't have in that situation? 

14 Mr. Karamessines. Yes. What I was told -- and this 

15 was absolutely hearsay-- was that Bobby Kennedy was-the one 

16 that was pushing for this, and that he was reflecting his 

17 brother's desires. 

Senator Schweiker. Did he use a desk over at CIA 

19 Headquarters during this period? 

20 Mr. Karamessines. Not to my knowledge -- I think I would 

21 have known if he had, but not to my knowledge. Remember, I 

22 was not in the building, I was overseas from 1959 to March 

23 1962. So what was happening in that period I just don't know. 

24 He might have had a desk. But I never h~ard that. And I 

25 didn't know of it. 

TOP SECRET 
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Mr. 
t • .' ·} •• 

·. . ·, ·:~-:~ .. : . ::~~ .. , •.; ··:~ .. ~;·: ·< .. _;_~~~·,\·· 
JohriSton.-: · Do you know .the\crypt·.:~AMI..ASH?~·-,~- .. ~· " 
. •'t',' ;.~. · .• :.,_:·~_\!.;\,:::.{.:-:· '., • ' '. ,. ' 

Kara~~.~·~,~~~~:~·_-._, Y:~~ ·.· .. I hav~ :· ~~~~('tY.:;:::;'!\:~?~?k~:~·-·. know 

have.-.'seen, :it.,:in .congressional reports or in the 
'. . : !' "'.''•' • . 

I. ' : . ~· 

·whether I 

' 
7 I 

I 
newspapers or in·the office. 

8 Mr. Johnston. In the fall of 1963 when you were serving 1 
l 
I 

9 as Mr. HelmB' Assistant did you ever sea any documents with thei 

10 crypt AMLASH on them, any reports involving AMLASH? I 
11 Hr. Karamessines. I am sorry, but I simply cannot 

12 answer that question. I don't know. I may have, or I may. not 

13 have. But there were thousands of crypts, and r couldn't 

14 possibly remember. And what AMLASII means right now I haven't 

15 the vaguest notion. 

16 Senator Schweiker. The answer you gave a moment ago was 

17 as to the time frame when you learned about the assassination 

18 attempts relating to a column by Bill Harvey, the Army. 

19 Mr. Karamessines. Yes. 

20 Mr. Johnston. What year was that? 

21 Mr. Karamessines. That must have been around -- my best 

22 recollection would have bee~ about 1964, somewhere in there, 

23 late 1963, 1964, or maybe even 1965. 

24 Senator Schweiker. It wouldn't have been the Jack 

25 Anderson 1967 story, would it? 
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7 right • 
. . • .... 

8 things I am very grateful about. 

9 Senator SchWeiker •.. In retrospect it was best not to hav 

10 known? 

11 Mr. Karamessines .•.. I asked a fellow that used to work 

12 for me named Sam Halpern. And he chuckled and he said, look, 

13 you weren't around when it ~as all happening, you were 

14 overseas. But I was theie when Bissell came back from talking 

15 with Bobby Kennedy.. 1\nd ·:he· said it was a messy business. And 
!' 

16 he said, when you came back and you w¢re made a;:DP everybody 

17 agr.eed that we wouldn't tell you about thes.e things, because, 

18 he said, you are the kind of fellow that would have either 

19 left or raised holy hell about it. 

20 Mr. Johnston. Were you aware, then, of the meetings 

21 that were taking place in the fall of 1963 between CIA case 

22 o-ficers and the high level Cuban whose code name was A11LASH, 

23 whereby he was proposing the overthrow of Castro, and sol'icit-

24 ing US support for him? 
! 

25 Senator Schweiker. I would l.ike to qualify that a li ttlel 
\ 
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elements were invoived. 

Mr. Karamessines. ~~~t, :,~{•~!:~;;~~,:;f~·~:~{,.:,\->: ., ·::,· . 
~~mator Schwelker •. Would:. one have · :.:.to.':you~ a.~·tenticn. 

: .~ i:._·: ... :~~ :~-::_ . ~~~-- ::/:·~-~~:~, .. ~·:;;y:/:·.r-:~\:~'f~I~:;:.~::;~.... . . . .::~·~ .:·-~· ~~: ... _ . ·; ~ f~ (;:.~:.: I· ~ 

as 

Mr. Karamessines ... · '"One :might 1 have ·:c::"ome·'~·ta· 'my···atte'nnon 
. . . . _··. .:·:'·· --.. :~·:··~- ... ::·-~-~~-- .. :··t>:. -~ '·;-;. ;~~-- t~\):t~~::'?·:·?~·-<·;· :: <>~~-~?~-! :~:-~<--

a DP, yes. But.AMLASH,·what was he·~· a;·cuban?>·I 'don't 
_; / \ . ';· ·_:··;:: 

remember. 

Mr. Johnston. Let me mention his.name·off the record. 

Senator Schweiker. Let's go off the record a ~oment. 

10ff the record discussion.) 

Mr. Johnston. Dack on the record. 

Mr. Karamessines. I had heard about him, but I wasn't 

running him. He was being run by the Cuban Task Force. 

· Senator Schweiker. That would have been. Special Affairs 

.Section that you were talking about? 

Mr. Karamessines. Right. 

Mr. Johnston •. ~1ere you aware that meetings were taking 

place in the fall of 1963? 

Mr. Karamessines. I would have assumed at the time that 

we ere in touch with somebody like that, yes. I 
I 

l 
I 

Senator Schweiker. In other words, they were going alan~ 

regularly as a matter of policy? 

Mr. Karamessines. Yes. 1\nd I knew that we were tryin<J 

25 to put agents into Cuba, drop men by·air, put them in by boat, 
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; .. ,.\\~'(?·· ":::~;. ..(·::i ·w!! · .. 

there was any possible )iope,:·:for·:resti 
. - .. .' .~-~-"'·.·~·.:·_~>.t:~::·;.-.~;,.(~:i~!l:·. :_'t'•l 

qe t tinq another·: indigenous :;_.revot 
. . -~ . ·. . ~ . ·. : · .. ·:.:;:~~~~·~~:.~:~:~;: ·/~}~:;;:~t/:';!~::~:<~~fF:.j~~~~ . 

Mr •. Johnston~;.')Did:y_ou. know: 
. , . -~~: ;~·;::~,? :.·1i :·.:.:~ ::·:::::;~%·:::~-~;) .. ' ':\~·:r:~, ·: ... :~~?/;":: ·.,: 

flown to meet with :AM:t.Asa~·a.'~d to·:·aasui"e ~him . . , "';. '• i·:·· ., ·. 

overthrow of Castro whichhe, ~sH;:includ~d•:in:·~h~.' . ', ~ . . . ... \ . 
• • f .:.·. 

assassination of Castro, had full US support,·. were you·: aware 

.. ·. · .. that Fitzgerald had done that? · 

Mr. Karamessines. Not at all. 

Mr. Johnston. Were you aware that on November 22nd the 

case officer offered AMLASH a poison pen or some kind of 

poison device? 

Mr. Karamessines. No. I have heard of that in connec-

tion with publications in the papers subsequent to· the i 

inquiries of the Senate. But I did.not know of anything like 

17 that, I was not kept posted on anything like that. 

18 Mr. Johnston. Were you aware of a Cuban policy review 

19 within Cil\ in early Decemb.er 1963? 

20 Mr. Karames sL.tes. We had Cuban policy reviews from time 
~ 

21 to time in the Agency. The one that I am most aware of is 
( 

22 the one in which I urged that we get the Forty Committee to 

23 allow-us to wrap up this Cuban program, because the budget 

24 couldn't take it, and we weren't accomplishing a ·thing but a 

25 waste of time and effort. And-I ordered written and sanctioned 
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7 DDP in 1967. But I· don't have any specific recollecti~n,of a 

B policy review in December 1963. 

9 Mr. Johnston. J\nd you don't associate -- you had no 

10 knowledge of a Cuban policy review that you would associate 

11 with the ~ennedy assassination? 

12 Mr. Karamessines. No, no recollection -- I don't want 

13 to say no knowledge, because you could produce something that 

14 shows that I knew about such a thing. I just don't recall any 

15 such. 

16 Mr. Johnston. You were .• aware of the JM Wave Station 

17 existed? 

18 Mr. Karamessines. In Florida, absolutely. I visited it 

19 once on a brief trip to Miami. 

20 Mr. Johnston. And did you know of Oswald's possible 

21 connections with the Cuban groups, that he was a member of the 

22 Fair Play for Cuba? 

Mr. Karamessines. No, I didn't know a~out that until 

24 after the assassination had taken plsce and the newspapers 

25 printed up a lot of stuff about Oswald and the Fair Play 
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we had 

Mr. Johnston •. 

to the wave Station.in.Florida.to'us~: th~ir-soutces to 
. . . . . · f~~~:~;{:;.~ ~·i:·:;)} :·~~;~~ r.~f ~:·:.~1; ... >~: \:~~F~:·~ ~t~~--~·:j. ;.:t:~~~s~.:~:>-!·;,.:1·.:~:~:-~:~:~ ~ ::~]<J:.· ~-: · . · : 

assist the investigation• of ,:the\~tennedy;·;::assassi:nad.on? ·i,. ;.':· 
· .- ·~: ·: ·. · ~ ~:;1;:·;\~~~DH:tB:_;~-~ri·{~;J;~!:;~JBl:::_:~;:,~;iJ~/~i.~~;~:t~t~·~:~{~:~~t~::i;\~~(;i::.\~i~~t/:(~~- -~:B~~~~-~~~-·i}:t.~:: ~;\ :( .... · 

·· · Mr. Karamess'inl!u:i'~::,:;;;;After:'·.t.he';·assa's'sination·~:had':taken 

. ,.c., & • J oM• to:: -f~~!J.~');~:~r~·,_·: til' :·st~~fr;~'" >:t,·'~'\t; .· . 
' '~ ~ 

Mr. Karamessines. To assist in.the investigation of it? 

Mr. Johnston. Yes. 

Mr. Karamessines. It wouldn't surprise me that such 

orders were given. But I don't recall it. It would bave been 

appropriate to have asked them some questions about it if they 

could be responsive. There may have been questions about the 

local Cuban community with which Oswald might have been .in 

touch, in view of this fair business. 

Senator Schweiker. If they did in fact do that which 

flow of command would that have come from probably? 

!-!r. Karamessines. That would come up on the Special 

~Hairs Staff'; 

Mr. Johnston. Were you aware of a relationship between 

the CIA and US customs agents in Florida in 1963? 

Mr. Karmessines. I knew that the CIA had working 

relationships with Immigrat~on and Nationalization customs, 

the FDI, and I don't know who all else, in Florida, in 
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that with regard to customs to the extent'that·the 

agents were detailed to 
., .·· 

Mr. Karamesslnes. 

senator Schweiker. 

cover for the CIA agents? 

Mr. Karamessines~ That would not surprise me. ·I didn't 

know it at the time, but if somebody told me that. we were 

using customs covers for some of our agents with customs 

permission, that would not have surprised me. But I don't 

recall knowing it at the time. We were using various covers. 

Senator Schweiker. I asked you about David Phillips. 

Did he work under your operations in any form when you were 

Mr. Karamessines. When I was DDP David Phillips was 

in charge of our Chil6'operation. And he was in charge of 

the Chili Task Force in the DDP. 

Senator Schweiker. vlere there any other operations 

besides Chile that he worked for under you? 

Hr. Karamessines. Well, he served in Latin ll.mericn in .:1 i · 
! 

Yariety of poses, and he served in the Latin ll.merican Division 

here in lleqdquarters, the liestern Hemisphere Division. nut we i 
I 

never worked together closely. J 

Senator Schweiker. Were there any Cuban responsibilities! 

I that he had that you are aware of? 1 

I 

! 
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else Staff':the-

of the ~~·~::~;;;:.i!~~~1\¥~,~~1,~t~~~~~i~~~~!ti· It 

may have taken' place;'' but:; I ~'have·:)1ci:;-rec . ectlon . .:ft~~\: .. : But 
_ . ··. 1. :. :::.::::~:·~~ ~.- :}1~f{:.Y x~~~~t~~I;:.~s~~~:\f!Jtt~:~~L~~~:·z:~?t~~~\:;;{:W~:tt1i-~£~:.~~~: :;;.:;[;:~;~~<· ·.;·r;~\fi~;:_;:·.~ t.: 

making the CI Staff. a point•• of 'ccinta·ct-:for> the··,warren;:·ii: i- . 
• : I \ , .. :.';.: •• :.:::;~:.: :. ~:~:~~;r;~_-.~~-~·f:.'·~~-; -~.- : ..... · .. :<~ ~~-- ~.:~ ~-n~·r··:·:~~.--~-:Yf\: · :_~/ >. · .. :.·;_.J: · 

Commission would: have been: a perfectly naturaL.thing_ to do. 
. --~ · .'( ;_:· ... (:·: ·:-.,~.:~',[:~-~ t·: .-~_ .. : _ _.._ ···.>: .-,:-.:· ... :s·::.·; : .. ::~·- • ~·· 

Mr. Johnston •. And you hiwe 'talked abou.t_:·it.'~r~viously. 

But why was it? 

Mr. Karamessines. The reason that it would have been 

the natural thing to do was because this matter, the 

assassination of the Presi~ent, concerned primarily the FBI, 

,~I 

I 
the Secret.·-:·service and other agencies having a plain undisputed/ 

unambiguous domestic security responsibility, and the Secret 

Serv.ice of coursE~·, having the explicit responsibility 'for the 

protection of the President. And we were organized in the 

DDP so as to concentrate or focus our liaison activities with 

the agencies I have just mentioned in the CI Staff. So that 

seems a very natural place in which to vest this reponsibility. 

Mr. Johnston. But that left a hole from the CIA stand-

point because of the SJ\S counterintelligence being separate 

from the CI Staff? 

Mr. Karamessines. Not necessarily. Because the CI 

I 

I 

I 
i 
I 

I 
! 

' 
Staff, as a senior staff, had responsibilities which transcendeh 

I TOP SECRET . . .. 
-:} .:4 '·.;.:~·-~~i~:~~~!~Jt·ll~:_; :1l·!j,,,;l .. -~ .. ~::: \~-t¥~!;~~1/~. ~ •.'~··~/ 
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logical connecting pplnt, ·:because of 't.he dealings wfth:',~b~th 
. ,' ., .· .··:·i~-··; ... _·· ·'_:··~· '/';. . '. ·'/··;··_;j_, ... ~ .. 

the pro. and' anti;.Cast.iol: groups ,:·.;in view. of· oswald's... ''": '· 
... · . ·. .; .·.:··-·i::<_~ ... ~ .. -~-~·.\ ~.-:>·: .. _,. /\~Y~~-~-::.~:~~-t~:-:::·;~:-.;~:.·\·.{->~-\1\~ .. --·:_··.j .... x~:: .· : . · .. ·> ·. -:Y ::_ .. ~=.<:-~-- ·._ 
:'· conriection<fir.st: wi th~,the; ~air',. Play!. for :,tuba';'coltll'i!i ttEie·~:l.'and 
: · · :. : ·: ... ,:: .. : ·. · -~~~~.--~-~;::?:) ~ ;:~. /::-:; ~-~;- ~ ~ · ,.,;~:~.:~~ ~~ ·-~\'f(~~~~!~A;:::~r-~:: :· .. ·::~-~-~}.;_~; ··.i_;;,·~{·:·. J ·;~:~·~~?>. ::. ·/}-:.'.: ~- ,·:;,_::~/: · -~- <·:::~ ~;~<{?'~<. 

second;· with ·allegedlY·'·some.'.of ·'the anti .. ~aiBtrol'·Cub!ms?;·.::'>. 
'· ', ··• .. ' /;.,:;;>.'~ ,'·,.~r.:;·_·.· .. : .. , ' "~tf· ! : • . ' ·; ~ ;~·\·~·", ' 

Mr. Karamessines. Not really, because SAS • s exp'~it.i..se 7 
I• i .;· 

. ' ', 

8 on any of this. wo~ld: have_ stopped dead after the first.' name 

9 or two. It was the CI Staff that had the counterintelligence 

10 files which would support the extensive investigation which 

11 was conducted. SAS could never have done it because it didn't 

12 have the files with which to do it. It wasn't its responsi-

13 bility. 

14 Senator Schweiker. But Jim Angleton comes in and tells 

15 us just about the same story that you are telling us, which 

16 was the compartmentation they had, and the Guban activities 

17 per se really weren't under his province, they were over at 

18 SJ\S? 

19 Mr. Karamessines. Cuban activities, that is correct. 

20 In other words, the Cuban activities means the conduct of 

21 operations again Cuba largely, that is what it means. ll.nd 

22 these operations were being ,conducted out of SAS largely, to 

23 a smaller extent the WH Division, but largely·SAS. Angleton 

24 was right. 

25 Senator Schweiker. But it almost looks as if whoever 
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Mr. Karamessines •. No; I.think 
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5 that.: 
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9 serious matter which could prej'udice freedom of ~ction on 
.,/·. 

10 entire question of Cuban responsibility." Who would know that 

11 but SAS, and why not plug SAS into it? 

12 Mr. Karamessines. But that didn't come from the CI 

13 Staff, it came from the Western Hemispher Division. 

14 Senator Schweiker. I understand. But here is the top. 

15 priority at tha~ p?int in that particular connection. My 

16 only point was that since it was top priority message that 

17 ,the best way to give the Warren Commission the knowledge it 

18 needed to pursue in whatever way it might lead would hava been 

19 to have a pipeline to SAS. But from \<that we can find out no 

20 such pipeline existed to the Harren· Commission from SAS, in 

21 fact if anything, there was a closed door between the SAS 

22 and the Warren Commission. And Angleton keeps coming up with 

23 -- and I believe him -- the same kind of answers you are 

24 giving, well, I didn't know, and we didn't communicate, and 

25 you will have to talk to them. So that the one logical and 



Commission. '· 

3 Mr. Karamessines. The SAS, if thqt is what you are 

4 focusing on, SAS's charter, if. that is what you mean, I don't 
i . . . . . . 

5 know when they were put .intc.. business. as SAS. :-For' a. lo~g time 
. · .... ·· . . . '.' '· 

6 

7 they were ca}led SAS ·• I don't know when they were ere a ted, 

8 or when they became one or the other. But I do know this, 

9 that their responsibility was the conduct of what you might 

10 call offensive operations against Cuba, intelligence and action 

11 operations against Cuba. And that was their charter. 

12 The President was assassinated by a fellow who has some 

13 contact with the Fair Play Committee in Miami, and he is in 

14 touch with the Cuban Consulate in Mexico, and he is a former 

15 Marine. I don't see how that would tie in with SAS at all, 

16 in the absence of some indication that-there was a tieup. But 

17 I don't see the connection at all. And therefore I don't see 

18 why one would get concerned about SAS not having been paraded 

19 up to appear before the Warren Commission. 

20 And I will tell you this. My clear recollection is that 

21 there wasn't anything that we could provide the Warren 

22 Commission as far as we were concerned that we didn't provide, 

23 anything we were asked for, everything we could put in. 

24 Senator Schweiker. Knowledge of the assassination 

25 attempts against Castro? 

TOP SECRET 
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Senator Schweiker. Well,. hypothetically ~:h was certainly 

one of the most logical' motivation factors. to· have pursued as 
'•• ,1' '·,.;, • .:I.·· ,• • o, • :,. •' . . . ~ 

an investigative unit. • 
' '. 

.. ,, 

· ~ s~ppos~. ,· ·B~::Th, an~(~~~·e, any Mr. Karamessines • 

information the Warren Commission asked for, or any of the o 

agencies asked for they got, and.I think the record will show 

that they got in spades. I took the Warren Commission down to , 
I 

the Registry of our building and explained to the Chief Justice! 
I 

I 
and to several members of the Commission how it was that we 

I 

were able to report as promptly as we reported on Oswald being 

in touch with the Cuban Consulate in Mexico whenever it was, 

September or OctobeF• And he couldn't understand how we could 

have gotten that report out so quickly. And I showed him how 

it is done automatically with the machines, and so forth. 

Senator Schweiker. One of the Senators asked Director 

Helms when he was before the c'ommittee why he didn't provide 

the Warren Commission with information"about the assassination 

attempts against Castro. And he said he wasn't asked. I don'0 

quite reconcile that with what you are just telling me, although 

I know you can only speak for yourself, obviously. But it 

just strikes me as peculiar that a key question like that was 

a matter of being asked. So that is why I think there is a 

gap with the SAS Section here. If they are the ones that are 



. better source of information. than SAS? . In fact·· they. are the 

• 6n1i. ao~ce • . .fu'•;~~\·:~~g ~~~H ~;.'~ad ji~t~a,~fif~~~~('~ • 
and._. the .FBI had very-little.-.' So ·,the. only people with:·~ ,· 

- ' ' !'·:-"·.. ·;: .. ·· 

5' .. 
·' ... ·. 

5'·,. 

7 knowledge was SAS and they nev~r plugged into .the Warre'n 
'; ·\·'·;· .. 

8 Commission. That is ·the problem that is·a pecularthing. 

9 Mr. Johnston. You were'not aware of that problem at the 

10 time? 

11 Mr. Karamessines. I still don't consider it as a 
.I 

C"· ::> • 12 L problem. But I was not aware of it at the time as a problem 

-a 
~ 13 c. < 
31: 

or otherwise. Any information that SAS might have had was 

c·· 14 not locked off somewhere in another building with no allowed 

c. 
15 access or anythi.lng like.this. It was there, Angleton, I, the 

-c 

"'\ 
16 

17 

Director, anybody, you know, could check names -- and names 

were checked against their files continually. And this guy's 

18 name, the information on Fair Play for Cuba and all that 

19 business that we had, I will bet you money came from SAS's 

20 files very ·likely. You see what I mean? This was accessible. 

21 The only question you are raising is, why didn't somebody go 

22 the Warren Commission -- and that somebody should have been 

23 SAS -- and tell the Warren Commission, you know, we tried to 

24 kill Castrol a couple of years ago or last year, or whatever 

25 it was. Isn't that what you are asking? I can't answer that 
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question •... 
·.·.:. 

Warren 
.. \;,.)',,. .... ,· .. ···.·:~: · ... 
~.:i'o~.:~~v.e ~'commis 
.:'::··:.::;'<{:~:~::~.:<: ·.' ,· :;~·~/' ~.~1-:.tt·:"~J;~::~}.~fi~·(.~i~·~. •, ~ .. ~. ~ ., 
~ese plots in ··19s·g·A\·anir·. 

. ' ' .~'1'·. ,_ .. · ·:·:~·::•:···:·1~ .. :~.~;··.·::::,;::~~<::·•:'. 
and not volunteering in.formation. · 

.' .. ·· 
Mr. Karamessines. .But 

I can assure you that SAS was not being kep.t locked up in the 

back room somewhere, their files were not.being sequestered 

from the Warren Commission or any'thing like that, if you think 

you are making a point. 

Senator Schweiker. I see your point. 

Mr. Johnston. How do you::know their files weren't being 

sequestered? 

Mr. Karamessines. Well, I know whetnever we needed to 

get a run on any Cuban name or whatever, it would have been 

run through';their files, our Central Registrar, i·m Division, 

a check -- in other words, there would be a three or four woy 

check. And I remember one of the complaints at the time from 

several of the people was, well, you have got to check this frop• 

three or four different points to make sure you have covered 

all the bases. 

Mr. Johnston. rire you aware that at least one of their 

25 files had a notation on it, do not remove from that office? 
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5 

.•. .. 6 

7 

.... ')'::: ,~,~ .: :• .· ?.:it' ~~ar( any· 
I wasn • t aware of .·.tha't.~ •,,;It doesnt't:cinean:· 

. . : · : . .:·:f:·.::.<:·\i~~~; .:~.\~;~~.?:~.:>~~r: .. ··: .. ~··-~·· .. ·~ ::··::~:c~~: ·. ~:. · 
'because there. are.lots. of··, files that have, 

· _"- ; .:~.·-,.:<//~~iij :·.·-~~~!~~j~!~}i~t~f::·;/1·)~:\:_:::.· ::;' ~~ ~:·:::;·~ :i'•':: ... •r·:· .. ,, .• ~,,,:cs;.,.: 
, says, please don•t.take,"out.:.of.·:-.this .offic 

'. ·. . .. '\:::. ~~~·?·~.)~·-.~:./'·;:. i:':_.:···-~ \,-·;' . ;· ·, 
them. That is not. significant ·to me at<alf.;:·'· .·· 

:'·.·. ·>' 

Mr.· 

8 Senator Schweiker. That is a routine procedure,.you 

9 Mr. I<a:c:amessines.. It is not a routine decision. But 

10 ~o·.;.me it doesn't have .. any special significance. 

11 Mr. Johnston. Were you aware of the 1967 IG report on .. 
::> 

: ·:: (':" 
c 12 .. assassinations at the time it was being prepared? .. 
c 
It 13 o( Mr. I<aramessines. No, I was not. 
il 

C.J 
14 Mr. Johnston. Were you talked to by the Inspector 

0 15 General? 

.~: 16 Mr. I<aramessines. No, I was not, to my recollection. 

t-o. 
17 Mr. Johnston. Were you informed about Mr. Helms meeting 

18 with the President on the report? 
'"' 0 
0 

19 :;; Mr. Karamessines. No~ I was not. 
u 
ci 
c 20 Mr. Johnston. Do you know that there was such a meeting~ 
0 ... 
c 
5 2lf 
i 

Mr. I<aramessines. No, I did not. You are talking about 

..; 22 .; 
a meeting between Mr. Helms and the President in 1967 dealing 

~ 
23 ,;; with assassinations? 

.;: 
0 24 Hr. Johnston. Yes. 

1 .. 
25 Mr. I<aramessines. The answer is no. 
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1967 

Mr. Karamessines. I WllS .... 

'was the DDP. . .. ;,t. · . )6.::J<.,· ;· , 
Mr. Johnston. And in August ·oL' 67. · 

' ... ·.:. '·.. . ·-~ ,' <;f:·, ; .. 
Mr. Karamessines. I became the ., . 

.. ~; . ·. •' ... 

Senator Schweiker. 
'·!·:i • •, •' • ./ .. •. ' ~: • < . ! ' 

Who was the top Assistantto 

Fitzgerald, who would have been right under Fitzgerald? 
.). . ·,· 

• .. ;:-:·: .. 
Mr. Karamessines. When he was DDP? ·.·,·. 

Senator Schweiker. No, when he was in charge of the 

special action. 

Mr. Karamessines. The Cuban thing? 

Senator Schweiker. Yes. 

Mr. Karamessines~ I can't remember. YOu can get it 

16 easily enough, but I just can't remember. 

17 Mr. Johnston. Were you aware in March and April of 

18 1967 that the Inspector General's Office was conducting an 

19 investigation of assassinations? 

20 Mr. Karamessines. No,. I was not. 

21 Mr. Johnston. And that they were talking to Mr. 

22 Fitzgerald, who was your boss? 

23 Mr. Karamessines. No, I was not. 

24 Mr. Johnston. Were you aware of any information the 

25 FBI was receiving in 1967 regarding CIA assassination plots? 



,· .. · 
. 3. ..tiona altogether? 

.4, Mr. 

-:·, Mr. 
·,' 

the IG report?:., 
•' :' 

Mr. Karamessines~. No~<I have not • 
. ' ' -':i<: ··-.·~:) .· . 

·. ·\: .. 
Senator Schweiker. They really compartmentalized.that 

. 7 

8 
··:; ·.' 

9 operation. 

10 Mr. Johnston. Let me just once again recap: Were you 

11 knowledgeable of the course of the CIA investigation of the 

12 Kennedy assassination? You have indicated throughout your 

13 testimony today thctti 'you were kept abreast of those. 

14 Hr. Kara.messines. I was kept abreast of the activities 

15 that were taking place to support the investigation being 
' -~~ 

;:" 16 conducted by the FBI and the Secret Servic~ of the Kennedy 

17 Assassination. We were not conducting a separate, special 

18 investigation of th~ Kennedy· assassination. 
, I 

But we were try1n~ 
.., 
0 
0 
0 

" 
19 to get as much information as possible from our overseas posts 

u 
ci 
c" 20 that might throw any light whatever on who Oswald was and why 
0 
'0' 
< ;: 

~ 
'21 he killed the President, and who put him up to it if somebody 

... 

.,; 22 put it up to it. And I was fully familiar with the fact that 

~ 
;; 23 we were knocking ourselves out trying to get to the bottom of . ., ,;: 
0 .. 24 those questions./ 

25 Senator Schweiker. In your recollection again, who 

TOP;,SECRET . . 
· ' .. '.?~~:~J.?t{t~~t~J(~.~~:~>;,~:~:*t;; ;~.<~~~-!~).~;,. ;.:~t!j: ..... r~: · 
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.4 

5. 

6' 

7 

Mr. Karamessines. _The Counterintelligence Staff,) I 

. believe. Everything was I don I ~,~ant to use the wor~ . 

focus.--. 

Senator Sc:hw'eike'r~ ·You ·~re 
·' ·.' , .. · ...... 

. \, 

plugged into them to the extent· --

·. ,.,-~, .. ' . -~~;·:;_::{{0 ,':./<~.:·.~: .. 
saying· that:.sAs::·wuld'· have 

.. , .. _·~·:'.:_ ... ·.:·::::· ~.~~;>···: ... ·{~.\~;-S/< .. · . 
'. r, ~· 

8 Mr. Karamessines. If. they had anything ~t all to 

9 contribute, number one. And.nwnber .two, the CI Staff was 

10 the senior staff and could have at any time have gone to SAS 

11 and said, we want this and that and thnt, check your files and 

12 give us this or that. They were the senior staff. 

13 Mr. Johnston. Were you aware in 1963 

14 Mr. Karamessines. Let me say·one other thing. Mr. 

15 Angleton very properly would say, SAS had its own thing, and 

I didn't have much dealing with SAS. He didn't. 
• • • 1 He J.s sJ.ttlng 16 

! 
17 up here somewhere. But Mr. Angleton doesn't always know what 

18 the eight or one guys under him or doing, SAS and all these 

19 others. Dut then thing float up to him. And he gets a report,; 

20 let's say, on Oswald, or somebody. It doesn't say, we have 

21 got this from SAS's files. He just sees a report, it came fro~ 

22 the files. 

23 So I c~n't fault Angleton for feeling as he does. 

24 Senator Schweiker. I am not faulting him. 

25 Mr. Karamessines. But.I do think that it is wrong to 

TOP· SECRET 
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' '' . .· ' . . ... -~ ._,. 
. ··-:;,·:~·~.) .'. ·:_··. :;,_'· ,·. 

. seca~-~~- :'i ~::;}~1.;:;_~~-\;;~0~.N:};::;::?c:·}~?>:·)·,·i. . .. ::.··::,',\·\~\ 
Mr. Johnston·. When we·qet to any questions wa~'have 
. . · . . · ::./.:~r.~:: <~·;;~; ~- ~- :.:~~iih)~r~~~:~:~~~it~;}f.~t~~?~;r~:tr::~[ '.lh,J.}~~~t?~~Wi~Jt~;:!i;?;:(~~~:~;r_f;~~~ -~: ~- . · 

·. you today.:•a.tiQu-t.:SAS._'a.·,,role\;:fo ve·'~·indi-cateidYthat:.-'.you 

.~·:.·.·. :>::-.·.::>: -~.:·.·::~::~'3#ii~~\1ri;:;··;><;~;~·:s;.~;~1;._,.: · ~::::i·~;\~:';:ti\(~~q;~:i;~\~f~4,;~;~~ · · · · · ·- ··;{:·:·-.· 
.~_don • t know _what;,-:they.; did~~!¥.~ .. \;do}know·:what~'th . .. $.hff; did. · :·'··_· .... ·· -~~:·:., : · ·:-··.-: · ··<~ ··:·.~·:·:~:, -~·?-:>.-·:-::~·-:r_~_;:~ ._.,:·:.~.~:!:)f%·~1(!t~£Y·~f'{{:·:~:i?::\!~~::?;~:.!; -'.;·::·~;:-.·.~·: ·.r:·?~·~ · :'':::~ :: ... ~· ·.:. ~· ~:;/":·:i::(~_:!:·.·. 
iAnd you ·do know: wh,at the ':";s~~arn H~m~sph~re ,?ivis_io~ d.id. But I 
you have testified that -Y~·u don't know. what SAS cUd. · 1 . . .· .. ~ . . . . : ; 

Mr~ Karamessine~-~. I did not say that I didr.' t know what II 

they did. What I did say was that I was certain that SAS 

8 

9 

10 

11 would have contributed from their files, or from agent contact I 
12 in Miami, to the effort that was being made • And this would bJ 

l 
13 true of any other of the operating divisions. We might have I 

I 

I 
I 

14 had a reflection of some activity in Timbuktu, or in some 

15 South American or African division. 

16 Mr. Johnston. You have previously testifed that you 

17 did not know about the meeting between Mr. Fitzgerald and 

18 AMLASH. 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Mr. Karamessines. I did not. 

Mr. Johnston. And you said you did not know that on 

November 22nd a CIA case officer met again with AMLASH and 
\ 

s~owed him a poison weapon to use? 

Mr. Karamessines. I did not, no knowledge whatsoever. 

Mr. Johnston. Do you know whether there was any 

investigation made connected with any relationship between 

TOP; SECRET 
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Mr. 

·:.\(t 
AMLASH may have been a provocation _aqent?_:. · . . ;.:.; .. ~; 

. · • · ., -·· :" ~._.·.~;-~· • :/-.:.,.·:·-~·. -:::·;·:.-.-~\. ·:· .-·· .. ~j~; __ -:;<;:::1~~-.;.·_:>:::.·\·_;A\_~;:--~~:.t-· · 
Mr. ·Karamessines~ ':; No~ iO:do·:. not.' :x._ il'a'V'~h\~fr~coii~ction 

o< any~i~~ fi~e'f~,~~m~~~~~{l{~~l':{'$r.· ... , .~::~:~'~''']Ji~.s~' 
Mr. Johnston. Would it be a relevant inquiry?.':',·:" 

'-'· '/-: _--.-:~~ ··.. ' . .... :; :.: .. ··- :/--: 
Mr. Karamessines• Well, I don't know~ ·'I didn.1t:.know 

,. ,,.,. ·,' . '·:· >· ·.·. . - . ~---_~;·-.. ;:. :' ~ :. 

all that much about AMz.Asu.·: . I would have to know a lot more 
:' . . . ·::~:.:-~ij\::: 

about AMLASH and the details of that operation to be ~b,le 

to respond to that question. 

Senator Schweiker. Goinq back to the structure of 

understanding your functional definition of flow of lines of 

authority, JMWAVE,-,would. t.hat:.have been under you, or SAS, 

or how would JMWAVE have tied into this functional brea~down? 

Mr. Karamessines. JMWAVE was the Miami extension.of 

activity against Cuba headquartered in our Headquarters, which 

took place -- in the. Cuban invasion, you know, they had a 

station down there, I don't know whether they called it J}MAVE 

at that time or gave it some other name. But there was a 

group down in Hiami, in that area, two or three groups, 

probably, when they mounted the Cuban invasion in the Bay of 

Pigs in 1961. And there continued to be an installation, one 

or more installations like that, in that area down there. And 

at one point it was called JHWAVE, and at another point it may 
I 
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at another poin~: was·,calle .-_-... ~ ~_. .. .:: ..... ~-~-r~ .. ·-:. ·-·:·~~:)t~F-~.:.:r.:.J~~,: : 
Senator· Schweiker •.. : · 

that You ;~~,~~~!~F~;;;;;,, ' 
Mr. Karamessines. ·,·That 
. . . . .'' i--~~l_:· .... '.;- ;.:.·!:·f":~,~~~~: ·;.~:- .. }~./" -~·-.... : ... i.'l ~!;}:·/ ~~::.l ·;_:_ .. ' ... ·--: . • ... 
Senator·.Schweiker~·. ·.In ,1963 :t.lme·: frrurie#"'Octob . 
·: . · ·~ >.:. '· · ~; :~;>:>:~\:~~'\~:\/·~ _·_;y~·?;~~?~:{ .... ;,~..";(?>~.~J~}r:;~;.. ~- ... _:··· .: '::·· .. ·:< (· :."·."\ .:·.i;-;:~~-~~-!~·:.:/-· · .. ~ 

that have 'been exactly the· picture{'preitty. well' then? :::;:;Jias 
. ···. ',(·.'.', <,..:.~~::;·._:i~>-~ .. ~.:.'::~·:· ·.·> -:~:>~: ,• -<~-~~~? ·:"~:~-~.' -~- 1,;-~ • - --~ ;; •• • . • • • f;;i~:~·~·.:· ... ,· 

that the Special 'Affairs Staff, was that in operation?;·''' 
'•' . .:···• .. . 

Mr. Karamessines. Yes. 

Senator Schweiker. So that would have been t.rue. So th 

overwheiming bulkwould have come.through SAS except•for 
1 

coordination and some things that .might have been done jointly 

with a concurrent knowledge kind of thing? 

Mr. Karamessines. You m-an from JMWAVE you are talking 

about? 

Senator Schweiker. Right. 

The man in the picture at Mexico City, can you shed any 

light on who that man in the picture was? 

Mr. Karamessines. That was really a problem at the time. 

I don't think we ever determined, did we? 

Senator Schweiker. Nobody seems to know. 

Mr. Karamessines. And then there was a lot of fuss 

25 about a picture being provided by the Bureau -- that was a big 
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;;~~,.,.; ~-;~:~;;~1i~--~fi;J~'~%,~!~~~~~~~:~\;i?'/i~il~ 
. Senator. SchWei)tEa:. i ,,, I~,\!.just)strtic:lc :me·.tas·~;uriusual?f.:that we 

· · ..... · · · .... :·.,. :·:~;.:~~i;;~:.:~:~~~:~;:~~·~:{t~~~~r::.;:·~:;z~.r·f~~-:~~·:;: ... \::;~··\··:~ ~; ::·};t1{:;,::t ;~<·.~ ~:.:::;r,:·~:. :··:( :~;?:::~:~~:.:: .. 
couldn't have ascertained .who this _:guy .·was'.··.,:,'···· -',. ·_,::-::<: •. 

' ... · ·' ... ':·::f~~.<y:\_~_:·.:· .. >;_~·:_: .. f·.:;~·~;.:~.:,·:.·\ .. : ..... <:;; ~ .. i.:::;<(·~.·.~··:.· ·. '\. ..· .. ··' 
Mr. Karamessines;.'~;·_, It 'isn't all.that.:·.unusual, really. 

·.: .,':';,., i . . ~ \ .';· ....... . 

Senator Schw(dlce~~ But·. ~ou have a listening device 
.· . ,·}7;~~-~~·:.:.~ ,!! .. : . . '. '. ·.' . • ' 

inside you certainly co'~ia~ have figured out' •. 

Mr. Karamessines. I know, but that didn't hear everythi 

that went on everywhere. 

Senator Schweiker. But you could have pretty·well 

14 figured sqmehow what there was that day just in business 

15 transactions? 

16 Mr. Karamessines. Not necessarily. Let's say it was 

17 a local agency of some kind, and he had instructions, and his 

18 instructions were, you go in and the receptionist will 

19 recognize you, you just walk right by her or.:'him·,and walk down 

20 the hall and go in Room 407. We don't happen to have a 

21 listening device in 407, and he comes and goes and all we do i 

Sometimes I 22 is get a picture of him. He don't know who he· is. 

23 

24 I 
we can find out who he is by working with the locals. They 

will help us. Other times if he makes repeated visits, then 

25 where! 

l 
you have got a chance to surveil him as he leaves and see 
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me if. I repeat, I 
'',' ,1,:\,:~.'(" >~~~·· .. (~·'_i~~r:~it<•i•!'·,~';~~~:~.~.~~( ', :, :•'' 

.... the record. or off · 
'-~:. ~~;_~:·~·>< ... '·:/1};~:.: :~1~~~:.~·-:· :,· ~~·~::... . . ..:_:.< .'''''"';!;,,, ,,.,,,,, 
·anY kind of·investiqa 

; ' •••• :'· > .... ~. ' • •• • ·; ' • ':- .. • • : • 

you are aware of? 

say. I ~~h·· t r 
>-... ~. ~/·<~>.·~;: .::::·.':::·' . . ·.:::~:.::~-> ;' ~' .. 

Mr. Karamessines. 

not wish my answer to suggest that , .. there _"'et en~ t. any; It 
. . . . . . .. . ·.> ~-://· .r· ... ( . 

simply means i:.hat I do not recall any~ it' is:Yikelythat ther 

i 
I 

were, but I don't remember them. 

Mr. Johnston. Any time did you receive an order from I 
Mr. Helms or anyone else above you not to investigate a 

. I certa1n1 

area or a certain question? 

Mr. Karamessines. Never. 

Mr. Johnston. That is all. 

senator Schweiker. That is all I have. 

Mr. Johnston. He has nev~r taken an oathi 

Senator Schweiker. We will do the first thing last. 

I 

I 

I 
! 

j 

We appreciate your cooperation. 
. I 

And just for formality's; 

sake we would like to swear you in. 

Do you solemnly swear that the testimony yo~ have given 

is the truth, the whole truth and nothing but the truth, so 

help you God? 

Mr. Karamessines. I do. 
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leavinq. 

Mr. 

8 thing. 
•' ~;~: .. 

~ 1/: < 

.,,·,: .. ·' ··.,."·. 
t; ··:.·.,·· 

Mr. Karamessines.;; ·.Okay. 9 

10 

11 Karamessines, about a couple of areas that are involved' 

12 tangentially with the AMLASH situation, in that they take 

13 place in the sa;:te t!.me period, the first of which is with 

14 regard to Howard Hunt. And as you may know, the Agency had 

15 been trying to determin~ for sometime what Hunt's assignment 

16 was in Spain in 1965, And· that is the first area that I want 

17 to ask you about. And my first quds.tion would be, do you 

18 yourself know what llunt was doing when he was assigned to 

19 Spain? 

20 Hr. Karamessines. Yes. 

21 Hr. Madigan. As background I might recall for you that 

22 he was as you know a staff employee up until June of 1965, 

23 when he was assigned on a contract basis over to Spain, until 

24 November of 1966, a 14 month period. And .you were Assistant 

25 DDP, I think at the time. 
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. ·.t>·;r._·.Y·-~:~::~ . ~ . . . . ... . • . 
from,'. official station in the Embassy.· 'He · 

.. . . . : -:f~~ ;:/,: .. ·~·H:~:~~~·tW~i-'~\~~:~~J~:~:+:.:w· .. :.;~~:.: -~::y -.:-:~ .. -~~; .. ·:· .: : ~ :: · .. ;; .}:' ,./ : . :.~~ . . . -·: _; ~·;~;. · .. _ .... -. . ·. ·. 
anticipated quite properly;that.one.of ·theae·days·,·s~ain would 

. ~- -~ ·-.. ~--~:·:_<:/:\ ;, ·>;-~ r~~~!:~> t.:. ?:~~-~~;:t>:-:;;;/;t~:~'ii:{.:.r·}'·:~;:~<~~~~~~~·;/;:-~~k~{:,;:/~~;;~}~;~~'~i -~~~~; ... ; .. ~:;?~t~:;~;[~ji~~-:~.\-t~:: ::i···~ ;~?~· ~ 
:kind,of .begin;,c'omin,c:f:·apart•at::_t.he•:.seam!f!',~it~~~~ia':~.dea·til~.of·' 

:· ··. :;-~·u~~: ~-·::~:-~::~i-!. /i~tf;t~,:\ ~- ~~ 1\i~~t~:{~;~~\t~Y~:~_f:·~~~~~:~!Ui~ill;~,~:·~\~;~?f (~}~~~.}1:~~::i;·ti~~-1'~~t}?~~?~;-: -·~J~~·~~-=;:~%\ 1\~~t{j~_~:~f1t~~·f.~~t:~.-->. ·. _ . . . 
·~' :rran·co ,,,·and . tha t.~~i t •would' be,.. necesiui.ry.;''to: have ( s'oineone·~.who . 
· · ·.· ·. ·:J~t~<·;_:)~.: f.-·:;· ·~ ·· ... _:_·: · •.· \·";':.\~~::~i.:{,;::~;~~i}\~1-~~~\~~~}; ~:v~--~ -~-:.':"-:.:. · !:~?: -~.-'~·~i;,r :_ r -~<~ · -~ ~-· ... . :~ ~ ·.::::~r ;. : -~- .. ~ :~~-:.':- '.·:).: ·· · · · · 

the,·language ·and who'could get-.along with people, .and .who 
. :: ~-.' ·· ~: :~ :. ·: ,-·~.: . .}7_:.;::~~-::~r',: .:i.t,·_'\: :>;;·j~('!.~.::~·} .: .· · . · . ·~ , . .·, 

·::reasonablY. pass'hiinself ·off·'as a· retired former Service office 
... ·.' ·:<:~-~:~ .. --:~· . / :. -:''I }_ } ~.:1.-~ ~-: >:·L_·:~:··~-f~/t~.:~·~\\/t.\V:·:~<·;-}{( : "' · .. :' 
-end one who·c:ould write;!for·example, as Uunt:could write and 

did .wrJ.~·e:·: 1u1~. H~~~~:~.~~·~;~d;:{he biS'. :-:~~&if~t~~'I:~6~ded with 
,. ... ( 

a period in time when Hunt's services weren • t being, ·let's say, 

~agerly sought in other parts of the Directorate. And this 

seemed good solution. luld he was sent to Spain for just that 

purpose. 

Mr. Madigan. And what was the purpose, to d~ what? 

Mr. Karamessines. The purpose was to establish himself, 

to fit into the community, and hold himself available for 

operational tRsks as tn~y might be given him to do at some 

point in time. 

Hr. Madigan. Who did he report to? 
( 

Mr. Karamessines. He would report back to the offices 

of DDP. 

Mr. Madigan. Did he report to someone in particular? 

Mr. Karamessines. Yes, he reported to the DDP and to me 

l-tr. Madigan •. The DDP, then, would be Mr. Helms? 



8 

Mr. Karames~lne~~ During that pe~i~d ~ftime? I don't 
,'", :;/~~'< > ,', ,,,,, ' : •, , , ,:,·, '•,', C',, ',, , •' ·, 

know. I just don ','t recall. , I know others of. our people did. 

. •'. ~-
:i. 

9 But whether he did or not I don't recall. 

10 
Mr. Madigan. Were you aware that they were close friends 

11 at the time? 
' 

12 
I didn't know the Cubans all that Mr. Karamessines. 

13 
well. I do know that Hunt was very· active in the invasion 

14 
of the Bay of Pigs thing i.n 1961. And I gather ARTIME was 

15 
active in that also. So he would have known ARTIMF. very well, 

16 

17 

and he would have known a grouP _of several oth~cs very we'lL 

Mr. Madigan. What is your information or knowledge abou ' 

18 
.., 
0 
0 19 0 
N 

c.) 
ci 20 c 

Hunt's being in effect blocked for a position over there at 

that time by Wo0dward, who was then the Ambassador, because of 

{ prior pro:,lems in Montevideo?,; Does that ring _a bell with you, , 

0 .. 
C, 
;: 21 
i 
... 22 .,; 

i 
~ 23 

or had you not heard of that? 

Mr. Karamessines. I recall something like that, but I 

don't remember the circumstances and details of it. I cari't 

c 
ii: 
2 24 .. 

25 

throw any light on it. 

Mr. Madigan. Did he file any written reports with your 



7 

8 

9 

novels while· h~:~t~s 
' ·, ·:· : :;: ' : ·;:~: ' •• t .' :~:.. ••'/>: '. . ~··. . . '-.: . 

Mr. Ka;~~~·si~'~s··~}'' lie:wrote' a ·~~upl~. of'th~.m~ ·~hlch were 
.:; .\·:···~{~~i(r~: .. \:~?,_.?_.\~~~.~:.··.>·: :{ .... ~~·.\·: .. : . .. 

checked by us at Headquarters before they were·sent to the 

10 publishers • 
....... 

11 Mr. Madigan. Was that part of the reason he was sent 

C'- 12 over there? 

13 Mr4 Karamessines •. Yes, that was part of the reason he 
C: 

C· 
14 was over there. As I indicated earlier, he had a job of 

l) 15 setting. up out in the boondocks -- he would act as a retired 

-c 16 Government Service fellowwho was supplementing his income by 
r-.. 

17 conducting an active;-.pusiness which we could. prove to the 

18 Spanish authorities if called upon to po so with a publishing 

19 firm, that he was writing novels, books. And he did. indeed 

20 do that. And he wrote several books. I don't know how many 

21 he wrote while he was in Spain. He may have written one or 

22 two. 

23 Mr. Madigan. I think three. 

24 Is that a normal practice with regard to:the Agency? 

25 Mr. Karamessines. No, it is not, because we don't have 
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10 

11 

12 

13 

14 

.C 15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

CIA indicate.that 

... 

a cover entity, his'enterprise 

would go back t~··;(~:~·,:~~ency, whereas 

all .the royaltie·~·:~r~:~i:f ~~····!~ there 

in this case Hunt receive 

some particular reason 

for that?. 

Mr. Karamessines. No, I.don't recall what the arrange-

ments were. But I think the understandin~.~as that if there 

were any royalties of any significance we would talk about 

how they should be split up. 

Mr. Madigan. The documents also indicate that he had 

done some writing for Allen Dulles, and that this was sort 

of a promise that had been made that he would be allowed to 

go abroad and write books. 

Mr. Karamessines. I am not familiar with that. 

Mr. z.tadigan. You never heard of that? 

Mr. Karamessines. No, I am not familiar with that. 

Hr. Madigan. Was his assignment over there in the 

general course -- did everyone or the key people know about it 

or was it some special assignment that only yourself and a 

few people knew? 
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16 
·I'... 

17 

18 

19 

20 
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22 

23 

24 

25 

Mr.· he.do any work 
: ~· ·: '' ' ' •:- . 

Mr. Kara.messines. No., We tried to keep 
~ ·, • • : ••• • • • • :• J. 

the peopl·~·.~···: : ·: . ·:·;;: · , · · 
L....., __ .....J '.-~·:: :-~~:::·~?;>~·:~--~-'~.-~;~/\" .. ~ .. ' '\1~-,-~· 1·.: -~~ ;'.':~i .:, ,;; : ~- .~ . . '•,· 

You are talking about. officials;· of· .. the ,...---"-----...:....:.· ---'"--~~· ·."-·· --,.:·':: ... ') ~- --~tt·: : ..... -~ .. ~~:)·:·:·: t:;·.~-: --~~:::- ·<·/:~; ... ·.;:-~ <::· L.....~-.....,...-..,...-...........J 
.is that what you mean?· . ,. ..:. :·I.: 

b---------~ 

Mr. Madigan.:'w~h about: the opposition, the underground. 
·_ J ~-:·:·. ~--' 

Mr. Karamessiries. No, he was not inst'~uc~ed to go out 
. ' 

and seek contacts,.he'w'as instructed to hole himself ready 

to serve as a servicing depot, a safe house, an intermediary, 

if we wanted him to be an intermediary, or if a station 

spotted certain situations in which it could not act but had 

to have somebody outside who could act, so that it wouldn't 

rub off on the station, he would be availaple.for that kind 

of task. 

Mr. Madigan. The over there at the L_ _____ ___J 

time indicates that Hunt never did any operational 
I 
I 

assignemcnts 
I 

for him. 
. 

Mr. Karamessines. That is correct. 

Mr. Madigan. So these theoretical items that you listed 

such as providing safe house, and so on, he never did any of 

those? 

Mr. Karamessines. No sir. The occasion didn't arise 

where he was called upon to do it. But he was put in place-

TOP SECRET 
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15 

: ·16 
: r-.:.''' 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

· there to write spy novels to increase the image of the Agency. 

~. Karamessines. Well, that would come from individual 

who hadn't directly heard from Fitzgerald. I did. At the 

time of Fitzgerald's encumbacy he had studies made, and they 

were available at the Agency, and this was very far sighted 

of him. Several of us felt that we ought to do this and 

studied matters on the suggestion of situations and what we 

would be confronted with as a Government and as an~-----------r 

about eight or 

10 or 12, areas. And as practically at the top of the 

list. lle felt pretty strongly about ,it, and he felt this 

would be one move where we would begin positioning ourselves 

for the eventuality. 

Mr. Madigan. What was the reason, then, that he was 

out of there after a year? 

Mr.,Karamessines. I think he wanted to come home, he 

got tired of it and wanted to come home, if I recall 

TOP SECRET 
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~:. <: ;/. ~; ~.::· 
·.about A fellow by the name of Jac'k',:,''f 

. ' ',:':·,,_·:· :.:;-'' ' ·- ,:, · .. , '< .· _: : ---~-- i/-·-.:. ':5/ -·~:·:· 
And you may:have c_overed some .of; th~se in 'your·_,_ 

'• : ·.' .. . . ' ' -:'_ ::. _, .. · ,''·,:. _: . . . '. \~. :- ' .<;,'_;:, .. "·· .: /:~:;:::: ::i:'/';'.·::: ::::. -~,(;~: 
Honing. · . Did 'you: have any, knowledge_, while) ... ~ ·· · - ' t the 
-· -~',/c_..'.: -.;J~;;'/·(:;_::· ._ ::.;\.::>:· .... :_::c:·.;:::~{;-:?--; . 

... m .. nc'v any_,deal ,1Joha.t: _the'Agency:,:had·,:·wi . ti? 

Mr. Karam~-~s~-~~s-~ '·· ~~~~ wh~t~~e~·: .· _:~'J{~il~_;\1:~=t~f~~-:~~nti 
in the White House? 

Mr. Madigan._ In the Motion Pictures? 

Mr. Karamessines. None whatever. 

.·i!,1.:'1'·'-'{' ,' , ... 

···.::·. ·.·· 
'j ·,. 

Mr. Madigan. Do you know of any involvement between 

12 the Agency and Valenti concerning the assassination of 

13 President Kennedy? 

14 
Mr. Karamessines. None whatever, no information, no 

15 knowledge -- ~ .... 

·. ~.16 

17 

18 

Mr. Madigan. No meetings? 

Mr. Ka~~messines. No. What are they? I am curious. 

Mr. Madigan. These are just a bunch of random questions 

19 I have. I am trying to complete our record here. 

20 In 1971 and 1972 periods do you have any dealings with 

21 Cuban exile activities in Costa Rica in the DDP? 

Mr. Karamessines. I don't recall any. But we may have 
I 22 

23 
had. You don't mean personally, do you, you mean the DDP? I 

24 
Mr. Madigan. Do you have any knowledge of any generally~ 

Hr. Karamessines. I don't recall any myself. 
25 
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.l'. . .. · :it~·c.. . ~ . 
exercises .under. the guise of the'· .Agency:;. some people 

WhC). were claiming t~ ~ · repr~:·entat~ v:s ~::·i··,hh~:,6ii\~hen 
: • ',' .·. ;; ' " ' . ' ~> .: '~;~;.:··~·.:~li,'·' ·~·~<; .. ~\~~v;·~\ '··~~~·J~·~.::,~:~:~~:tf,:¥\:.~:~;::~· ... ::,~~·;jJ,.'~~.· .. > 

:in fact they .weren't, .. ·having. to, do. with'· the'> Cuban 'exile"·.). 
\ . ; f~ ~: /~>;·"~ ·,.) > ": 1· · ~ · .. · l~f ?~:;l :.~\:~:;~\:'·;~~t:·::r~~~~t·:?·~.<:/~i;;~~;.~ ·:·.~~~~~~~ :~~.s~:· ~~~~~;~xi/; :,f:~~ ~·, t·~·~:\i~t~~ ~:~~! ~:: ~~. ~ 

movement· in Costa Rica? ~-.~;,I,·'/ lr,l 1~¢~· ~~·, ~--=.~-:/:~:~.. , ;l;i,~,.., .. ~~:il{': ... :· ~::,!~1 .:·::.t;..~··:~1.~._: l'"•t'~ 

<:;. · .;: ,. . : ··:h:-'.~'':r-·,~·lr<·~,~·:''.~\~"·;·."'i:~>~ ... ,. ., A~t~'·:·;r ~~;r·;_::\~~;:~~~:·;.t~'> 
· Mr •.. :Kar ames sines. · . I don t reca 11. /::·/r ..; . ~;. ·>;.;;i ";:;:. ':i· 
::. i -· , :'.. . . •. ' • ::: ·~~ ·;~_·:::'·.'"!·:t~·;:r ~·· ·.·.~:'/)~~~::.·~ ·. 

Mr. Madigan. jump~ng 'i:iack to'the.·'GS-'66 Spain period, 
.. ·~/:,; ·~' ·.·. ,_ ... · . •, ·:· ..... ;. ·~ .:r::r:·,, 

did you have any involvement'yourself;.or to your k.no.;ledge 

that I mentioned earlier, Manuel Artime? 

Mr. Karamessines. I never knew the man, never met him, 

so I didn't have any involvement with him. And I can't tell 

you now who in the DDP actually worked with him or handled 

him or saw him or dealt with him. You mentioned earlier that 

Hunt did, and I am quite sure that he did. I wouldn't be 

17 surprised if Fitzgerald didn't know .him pretty well, because 

18 Fitzgerald had been intimate with Cuban activities. 

19 And there would be a number of other DDP officers dating back 

20 from the time of the B~y of Pigs situation and before who 

21 would have been ware of Artime or might have worked with him 

22 or handled him. But I never did. 

23 Mr. Madigan. Did you ever know 

24 Mr. Karamessines. I wasn't in the States during that 

25 period, remember that, I was overseas. 
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of Pigs period, rest.of these_guys 
... ; 

• .. •:..' .. . 1",, 

4 

5' 

came out of the woodwork, and that is how they ~~l.nte on :the 
·.•.. . .~_-.-... ·• '• ·: •. l, 

··... . . :. " ~ : '. ... •'l'•' 

blitzkrieg. I wasn't :.~ne of _the fellows , avafl~.~le · ~?. e,~ in 

6 touch with Artime. ·.. . •. ::., · ·_i::''·:· 

7 Mr. Madigan~ But you were in the DDP in the '65-66 t ' • 

8 period? 

9 Mr. Karamessines. 
I 

Yes, I was in Heqdquarters then, yes. 

10 Mr. Hadigan. Have you any knowledge whatsoever about 

11 an effort to try to promote the Agency's image by having some 

12 of these novels Hunt wrote made into motion pictures and 

13 television shows? 

14 Mr. Karamessines. There was a lot of thought going to 

r:::, 15 trying to push some of these CIA novels of Hunt's. But 

16 nothing ever came of it as far as I know. I believe Mr. 
... ~ 

17 Helms or somebody up the line decided against it. 

18 Mr. Madigan. And you didn't have any personal dealings 

19 with him? 

20 Hr. Karamessines. No sir, I did not. 

21 You mean did I deal with the motion picture people? 

22 Mr. Hadigan. Or the TV people? 

23 Mr. Karamessines. No sir, I did not. 

24 Hr. Madigan. What time frame do you place it in your 

25 recollection hearing about this? 
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Mr. Madigan. '72 '. 
: · <;,· ·' . · .. ;~: ;: ·:::< '~:t~Ji>·~~·+,;:;:\X{~ ~ .. 

Mr. Karamessines. I.:~C!()n.'t,'recall· · · ythincJ.:;in.),H, on 
··:c .. :.:~·.':.r:> . ;. ... .. · .. ··:~ · :;·.~>: -".:; -~·::: · ~. ··:·.' ~.='_ .. ;.;·,-.· 

-~.,, . ~~:·~7{;::::: If ·~~m~,~~: ,,,. . . . ~~;~~~:~f,it..t· 
'·I certainly::·never went aroun :and';.tried•:to 'get q; like 
'•. ~·:';. : ·.:.·>·\{:~·,.?p>:··':~:~,~;: ·;;,• . .:,;:·;··:'·\;:'··:,:,: :··{::·.:·· 

that put into moving pictures~. There would· be speculation 
. . . . ' ~. . . 

once in awhile that the Dlrector or s~me~hi~~ w.ould ·say, the 

Bureau does it, the Defense Department does it, and maybe we 

ought to crank up a program or something like that. And Hunt 

used to think that this would be a.good idea. And whether 

he was in touch with some people or not I just don't remember 

now. He may well have been. 
I 

~~. Madigan. How do you know that Hunt thought it was 

a good idea? Did he talk to you about it? 

Mr. Karamessines. Sure, absolutely. 

Mr. Madigan. That is all. 

Mr. Johnston. That is all. thank you. 

(Whereupon, the interview was concluded at 4:25p.m.) 
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